
Deleg^acja 
chłopów polskich 

po zwiedzeniu 
ZSRR 

powraca do kraju
MOSKWA (PAP). Z Moskwy udała 

się w drogę powrotną do kraju prze
szło 100-osobowa delegacja chłopów 
polskich z wicemin. Rolnictwa Czesła
wem Domagałą na czele.

Przed wyjazdem z Moskwy chłopi 
polący złożyli wieńce w Mauzoleum 
Lenina.

Na Dworcu Moskiewskim delegację 
chłopów polskich żegnali serdecznie 
przedstawiciele Min. Rolnictwa ZSRR 
z wicemin. —• Iwanem Minkiewiczem 
na czele. Obecni byli również przedsta
wiciele ambasady polskiej z charge 
d‘aflaires — Leonem Pohorylesem.

W walce o pokój, o socjalizm, o wzrost potęgi Ludowej Ojczyzny

Masy pracujące Polski 
czczą Święto Odrodzenia 

wielkim czynem produkcyjnym
Na terenie Szczecińskiej Dyrekcji 

Kolei Państwowych do Czynu Lipco 
wego przystąpiło już 15 tys. koleja
rzy. Około 1.550 różnych brygad i ze 
spotów walczy o upowszechnienie no 
wych metod pracy, szczególnie o for
mowanie pociągów wysyłanych z li-

Wyrwanie Jacgues Duclos 
z rąk faszystowskich 
zbirów Pinay’a 

jest wielkim zwycięstwem 
sił pokoju na całym świecie
Rozszerzone Plenum Żarz. Gł. 

Związku Bojowników o Wolność i 
Demokrację, które ostatnio obrado
wało w Warszawie, przesłało w imię 
ni.u swych członków do Biura Mię
dzynarodowej Federacji Bojowni
ków Ruchu Oporu (FIR) list, w któ
rym czytamy m. in.:

„Prosimy Biuro FIR o przekaza
nie francuskim kolegom wyrazów na 
szej głębokiej radości z powodu u- 
wolnienia Jacąues Duclos. Jesteśmy 
dumni i pełni podziwu dla niezłom
nej postawy ludu francuskiego, któ
ra zmusiła rząd Pinay‘a do uwolnie
nia wielkiego patrioty, czołowego 
przywódcy francuskiego ruchu opo
ru.

Wyrwanie Jacąues Duclos z rąk 
faszystowskich zbirów Pinay‘a jest 
wielkim zwycięstwem narodu fran
cuskiego, któremu w wyzwoleńczej 
walce przewodzi „Partia Rozstrzela
nych" Francuska Partia Komuni
styczna. Jest ono równocześnie wiel
kim zwycięstwem sił pokoju i demo 
kracji na całym świecie.

W miasteczku zlotowym na Grochowin ustawiono już namioty. Ochotnicze brygady 
młodzieżowe pracują przy porządkowaniu terenu.

NA ZDJĘCIU: Młodzież umocowuje namioty. Foto CAF — Zygm. Wdowlński

W górę sztandar współzawodnictwa zlotowego

Pod znakiem wart zlotowych
w GZPG i Pomorskiej Odlewni i Emalierni

Pracownica Grudziądzkich Zakładów 
Przemysłu Gumowego Stefania Szy
mańska, odpowiadając na apel koi. 
Trzebiatowskiego, zaciągnęła wartę 
produkcyjną od 8 do 22 lipca na cześć 
Zlotu Młodych Przodowników — i we
zwała do zaciągnięcia takich wart ko
legów z Unii i Pomorskiej Odlewni i 
Emalierni w Mniszku, oraz koleżanki 
z konfekcji obuwia letniego i robocze
go i szwalni.

Stefania Szymańska wykonując dzień 
nie dodatkowo 21 par cholewek zastąpi 
trzech delegatów na Zlot w czasie ich 
nieobecności w zakładzie.

Młodzież z Pomorskiej Odlewni i E- 
malierni wykonała zobowiązanie zloto
we w 101 proc, na sumę 160.331 zl, a 
brygada im. 22 Lipca przystąpiła do 
pełnienia wart zlotowych w czasie któ
rych skróci o 30 proc, czas wykonania 
części do produkcji pomp.
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stena gwarancyjnym, o maksymal
ną oszczędność paliwa i innych ma
teriałów, o wyeliminowanie defek
tów na parowozach itp.

O zapale, z jakim pracownicy służ 
by ruchu realizują swoje zobowiąza
nia, świadczy fakt, że w ciągu 15 dni 
od chwili podjęcia zobowiązań bry
gady manewrowe stacji Szczecin — 
Port Centralny wysłały 39 daleko
bieżnych pociągów towarowych za li 
stem gwarancyjnym, podczas gdy 
w poprzednich 7 tygodniach stacja ta 
odprawiła tylko 47 takich pocią
gów.

Pracownicy wszystkich służb sta
cji Piotrków Trybunalski zobowiąza 
li się wprowadzić tzw. współzawodni 
ctwo kompleksowe.

Piętro Nenni
przybył do Moskwy

MOSKWA (PAP). W dniu 8 lipca 
przybył do Moskwy Piętro Nenni, wi
ceprzewodniczący Światowej Rady Po
koju, deputowany do parlamentu wło
skiego, sekretarz generalny Włoskiej 
Partii Socjalistycznej.

Wybitnego działacza społecznego, lau 
reata Międzynarodowej Nagrody Sta
linowskiej „za utrwalanie pokoju mię
dzy narodami", powitali na lotnisku 
przewodniczący Komitetu do spraw 
Międzynarodowych Nagród Stalinow
skich, członek Akademii Nauk D. Sko- 
bielcyn, członkowie Radzieckiego Ko
mitetu Obrony Pokoju, przedstawiciele 
społeczeństwa stolicy oraz przedstawi
ciele prasy. Na lotnisko przytyła ba
wiąca w Moskwie delegacja Włoskiej 
Partii Socjalistycznej.

MŁODZIEŻ WTP w GRUDZIĄDZU 
WYKONAŁA ZOBOWIĄZANIA 

ZLOTOWE W 100 PROC.
Pracownicy WTP wykonali zobowią

zania zlotowe w 100 proc, już w po
czątkach czerwca.

Przy wykonywaniu taśm mierniczych 
zaoszczędzili 592 zł, przy reperacji 
płacht wykupowych i opakowań 6.400 
złotych.
W pracach tych wyróżnili się murarze: 

Ksawery Dorszewski i Stanisław Ka- 
sprzykowski, stolarz Józef Sadowski, 
pomocnik stolarski Alieczysław Kuczyń 
ski i szwaczka Anna Berger.* * *

Zobowiązanie zlotowe Zakładów Mię
snych w Grudziądzu na sumę 115.192 
zl młodzieżowcy wykonali już w 87 
proc

W pracy przoduje brygada młodzie
żowa z działu wędlin.,

W. Wrzesiński 
korespondent

Współzawodnictwo kompleksowe 
jest nową formą zespołowej walki 
wszystkich poszczególnych jednostek 
o usprawnienie eksploatacji taboru. 
Współzawodnictwo to jest szeroko 
stosowane w Związku Radzieckim, 
gdzie daje bardzo dobre wyniki.

W ramich współzawodnictwa kom 
pleksowego kolejarze wszystkich 
służb zabiegać będą kolektywnie o 
regularność biegu pociągów,zwiększę 
nie dobowych przebiegów parowo
zów, bezawaryjne przetaczanie wago 
nów, zmniejszenie spalania węgla na 
parowozach. M. in. pracownicy służ
by mechanicznej postanowili stoso
wać tzw. jazdę bezdymną parowo
zów, polegającą na oszczędnym spa
laniu w kotłach parowozów mieszań 
ki węgla, drużyny drogowe postara
ją się wprowadzić na swoim odcinku 
metodę pracy tńż. Rybakowa, gwa
rantującą zwiększenie wydajności, 
a drużyny parowozowe przetoczą w 
ramach nowego współzawodnictwa 
wespół z pracownikami służby ruchu 
60 tys. wagonów bez awarii. Ogólna 
wartość zobowiązań kolejarzy St. 
Piotrków: Tryb, sięga 500 tys. zł.

Kolejarze piotrkowscy wezwali 
pracowników kolejowych Warszawy 
i Łaz do współpracy i podejmowa
nia podobnych zobowiązań,

CHORZÓW
Ponad 1.300 tys. zł. wynosi war

tość zobowiązań produkcyjnych i osz 
czędnościowych Chorzowskiej Wy
twórni Konstrukcji Stalowych, a 
wraz z zobowiązaniami brygad mło
dzieżowych, które wzmożoną wydaj
nością czczą Zlot Młodych Przodow
ników — wartość zobowiązań sięga 
1.800 tys. zł.

LUBLIN
Mieszkańcy gromady Kulakowice 

w pow.' hrubieszowskim, którzy 
pierwsi w woj. lubelskim przystą
pili do Czynu Lipcowego, zrealizowa 
li już znaczną część swoich zobowią 
zań. Do 30 czerwca r. oczyścili oni z 
chwastów 50 hektarów zbóż jarych 
oraz wszystkie obejścia gospodar-

Prawdy 
o zbrodniach Amerykanów 

w Korei i Chinach 
nie da się ukryć

LONDYN (PAP). Z inicjatywy To
warzystwa Przyjaźni Brytyjsko-Radzie- 
ckiej odbyła się w Londynie konferen
cja prasowa, na której dziekan Kate
dry w Canterbury, Hewlett Jonhson 
podzielił się swymi wrażeniami z po
bytu w Chinach Ludowych,

Głównym celem mej podróży do Chin 
Ludowych, którą odbyłem na zaproszę 
nie Chińskiego Narodowego Komitetu 
Obrony Pokoju i walki przeciwko agre
sji amerykańskiej, była chęć zapozna
nia się z olbrzymimi zmianami na lep
sze, jakie zaszły w życiu narodu chiń
skiego — oświadczył na wstępie dr 
Johnson.

Hewlett Johnson omówił także dowo 
dy, świadczące o stosowaniu przez A- 
merykanów broni bakteriologicznej.

Dowody stosowania broni bakterio
logicznej są przekonywujące i niezbite. 
Tej prawdy nie da się ukryć — oświad
czył dr Johnson.

----- o-----

Wzrost bezrobocia
w Indonezji

MOSKWA (PAP). Agencja TASS do 
nosi z Dżakarty, że według oficjalnych 
danych ogłoszonych przez ministerstwo 
pracy Indonezji liczba bezrobotnych 
w Indonezji wzrosła w 1951 roku o 
41 proc, w porównaniu z rokiem po
przednim, tj. ze 179 tysięcy do 252 ty
sięcy. Dane te obejmują jedynie tych 
bezrobotnych, którzy zarejestrowani są 
na giełdzie pracy. Faktyczna ilość bez
robotnych jest dwa razy większa. W 
1952 r. notuje się dalszy nieustanny 
wzrost bezrobocia. Według oceny mi
nisterstwa pracy główną przyczyną 
wzrostu bezrobocia jest stałe kurczenie 
się produkcji przemysłowej i napływ 
głodującej ludności ze wsi do miast.

Cena 15 gr Przodownicy Czynu Lipcowego
w województwie bydgoskim

skie, łąki i pastwiska. Ponadto wy
konali oni przed terminem zobowią 
zanie dotyczące pielęgnacji buraków 
cukrowych, przeprowadzając do 1 
bm. przerywkę i pielenie całego ob
szaru tych roślin.

Na apel spółdzielców z Kodenca, 
którzy wezwali do podejmowania 
Czynu Lipcowego wszystkie zespo 
łowe gospodarstwa w kraju, w woj. 
lubelskim odpowiedziało już 126 spół 
dzielni produkcyjnych.

Szczególnie cenne zobowiązania 
podjęli członkowie spółdzielni pro
dukcyjnej Sżychowice w pow. hrubie 
szowskim. Oprócz zobowiązań, doty 
czących skrócenia kampanii żniwno- 
omłotowej o trzy dni, postanowili oni 
zagospodarować 3 ha nieużytków. Po 
za tym zobowiązali się oni dostar
czyć państwu do końca bież, roku 100 
tuczników.

Protesty

mas pracujących
Anglii

przeciwko przybyciu Ridgway'*
----------- —__

LONDYN (PAP) — Naród angiel
ski protestuje stanowczo przeciwko 
przybyciu do Londynu kata narodu 
koreańskiego, generała wojny bakte
riologicznej Ridgway‘a.

Gdy Ridgway wysiadł z samolotu 
na lotnisku londyńskim spotkały go 
rzesze demonstrantów, wznosząc o- 
krzyki: „Ridgway, wynoś się do A- 
meryki", „Anglicy nigdy nie będą 
niewolnikami".

Wiele nauczyliśmy się patrząc na pracę kołchoźników
mówią uczestnicy wycieczki do ZSRR

Ostatnio odbył się szereg dalszych 
zjazdów powiatowych, na których 
uczestnicy wycieczki chłopów do 
Związku Radzieckiego opowiedzieli 
chłopom prawdę o Kraju Zwycięskie 
go Socjalizmu.

Licznie przybyli na spotkanie z 
uczestnikami wycieczki do Związku 
Radzieckiego chłopi pow. sztumskiego. 
Z wielkim zainteresowaniem przysłu
chiwali się oni opowiadaniom uczestni 
ka wycieczki Franciszka Domina, człon 
ka spółdzielni produkcyjnej Ulkowy.

„Byliśmy w Kołchozie im. Józefa 
Stalina — opowiadał Franciszek Do 
min. W kołchozie tym, dzięki mecha

Przed 
uruchomieniem 
trzeciej turbiny 
Elektrowni Cymlańskiej 
MOSKWA (PAP). Za parę dni nastą 

pi uruchomienie trzeciej, ostatniej tur
biny Cymlańskiej Elektrowni Wodnej. 
Montaż drugiej turbiny został już 
przed kilku dniami zakończony.

Prasa radziecka podaje, że przez 
Kanał Wołga-Don przepłynął pierwszy 
statek pasażerski nowego typu przysto 
sowany do żeglugi zarówno w warun
kach rzecznych jak i morskich.

Z kroniki dyplomatycznej
W dniu 9 bm. przybył do Warszawy 

nowomianowany ambasador nadzwy
czajny i pełnomocny Włoch pan Gio- 
vanni Battista Guarnaschelli, witany 
na dworcu przez dyrektora protokołu 
dyplomatycznego MSZ , Edwarda Bar
tola.

Krystyna Kucińska z Zakładów Naprawczych Taboru Kole)owego w Bydgoszczy.
Foto nGazeta<( — Staniszewski

W Zakładach Naprawczych Taboru- 
Kolejowego jest wielu przodowników 
pracy. Są przodownicy znani przez 
wszystkich, są również mniej znani.

Do tych pierwszych należy zetempów 
ka Krystyna Rucińska. Krysia znana 
jest przez większą część załogi dlate
go, że obsługuje największą wiertarkę 
w zakładzie, wykonując 170 proc, swo
jej normy.

Rucińska początkowo pracowała przy 
dźwiga, była to praca dość trudna, Kry 
sia zwróciła się do kierownika działu i 
wytłumaczyła, że nie jest w stanie dać 
z siebie tyle przy dźwigu, ile mogłaby 
dać przy innej maszynie — bo tylko 
przy maszynie chciała pracować i to 
samodzielnie.

Kierownictw©- oddziału przyszło jej z 
pomocą. Postawiono ją do największej 
wiertarki jaka znajduje się w zakła
dzie.

Krysia z zadowoleniem przyjęła tę 
pracę i zapewniła, że będzie pracować 
ku zadowoleniu załogi i kierownictwa. 
Pół roku pracuje już ona przy wiertar 
ce, stale przekraczając swoją normę.

Ażeby praca była dobrze wykonana 
trzeba ją kochać — mówi Rucińska.

— Krysia kocha swoją pracę i dlate
go wykonuje ją sumiennie.

Posiedzenia Komisji Sejmowych
W środę, dnia 9 bm. odbyły się po

siedzenia . szeregu Komisji Sejmo
wych.

Komisja Budownictwa, pod prze
wodnictwem pos. Sadrakuly (ZSL), 
rozpatrzyła rządowy projekt ustawy 
o zmianie organizacji władz i insty
tucji w dziedzinie budownictwa. Pro
jekt ustawy referował pos. Beniger 
(SD). Projekt ustawy dotyczy zakre
su działania Komitetu do spraw Ur
banistyki i Architektury przy Preze
sie Rady Ministrów.

Po przeprowadzeniu dyskusji ko
misja postanowiła wystąpić do Sej
mu o uchwalenie projektu ustawy 
wraz z poprawkami.

Komisje Handlu Wewnętrznego i 
Spółdzielczości uraz Rolnictwa i Re
form Rolnych, których obradom prze 
wodniczył pos. Adamowski (SD), roz 
patrzyły sprawozdanie pos. Dachowa 
(ZSL) o rządowym projekcie ustawy 
o obowiązkowych dostawach zbóż.

Po przeprowadzeniu dyskusji, w 
której głos zabierali pos. p Cha- 
daj, Typiak, Witoszka (ZSL), Potap-

Rucińska nie tylko wykonuje sumień^ 
nie swoją pracę, ale pomaga innym np. 
w tym samym oddziale pracuje nowa 
pracownica Teresa Marciniak, której 
Krysia udziela pomocy. Terenia nie u- 
miała początkowo wiercić otworów 
przy nakrętkach czopowych.

Krysia pomogła jej, sama pokazała 
jak należy wiercić.

Przy podejmowaniu zobowiązań zlo
towych Rucińska pierwsza z oddziału 
18 zobowiązała się uczcić Zlot Mło
dych Przodowników-Budowniczych Pol 
ski Ludowej, wykonując ponad plan 
50 płyt czopowych.

Dla uczczenia 8 rocznicy Manifestu 
PKWN Krysia podjęła nowe zobowią
zanie:-postanowiła wy wiercić'" otwory w 
dwudziestu korbowodach parowozo
wych.

Za dobrą pracę zawodową oraz, za 
aktywność w pracy społecznej, Krysia 
została wybrana przez swych kolegów 
i koleżanki jako delegat na Zlot do 
Warszawy. Ona to reprezentować bę
dzie w Warszawie młodzież zetempów 
ską z oddziału XVIII z Zakładów Na
prawczych Taboru Kolejowego w Byd
goszczy.

coraz bardziej dostatnio. W roku ub. 
kołchoźnicy zbierali 30 kw żyta z 1 ha, 
pszenicy zebrali 40 kw., a buraków pa
stewnych 1000 kw. z ha.

Wiele nauczyliśmy się, patrząc na 
pracę kołchoźników. Wróciliśmy do 
domu o wiele bogatsi w doświadczę 
nia. Ucząc się na ich osiągnięciach,- 
na ich' metodach pracy, będziemy 
dążyli do tego, aby i w naszej spół 
dzielni jeszcze bardziej podnieść po 
ziom gospodarki rolnej, zwiększyć 
wydajność z hektara. Wróciliśmy 
jeszcze bardziej przekonani, że tyl
ko gospodarka zespołowa stwarza 
chłopom lżejsze warunki życia i pra 
cy. Będziemy też mówić o tym szero 
ko, aby przekonać naszych sąsiadów, 
że wspólnymi siłami zorganizujemy 
sobie lepsze życie".

czuk, Żerkowski i Formas (PZPR) 
oraz Adamowski i L. Wysocki (SD). 
Komisja postanowiła wystąpić do Sej 
mu o uchwalenie projektu ustawy" 
wraz z poprawką redakcyjną.

Komisje Finansowo - Skarbowa o- 
raz Rolnictwa i Reform Rolnych pod 
przewodnictwem pos. Kiernika (ZSL) 
rozpatrzyły rządowy projekt ustawy 
o zmianie dekretu o podatku grunto
wym (referent pos. Potapczuk —<■ 
PZPR).

Szeregu wyjaśnień związanych z 
projektem ustawy udzielił min. Fi
nansów Dąbrowski.

Komisja postanowiła wystąpić do 
Sejmu o uchwalenie projektu usta
wy wraz z poprawką natury redak
cyjnej.

Komisja Finansowo - Skarbowa —r 
(przewodniczący pos. Kiemik) obra
dowała nad rządowym projektem u- 
stawy o zmianie ustawy o obowiązki! 
społecznego oszczędzania. Sprawozda 
nie o projekcie złożył pos. Sobol (SD).

Komisja postanowiła wystąpić do 
Sejmu o uchwalenie projektu usta
wy.

nizacji pracy, 630 kołchoźników go
spodaruje na 5,800 ha ziemi. Opowia 
dano nam o tym, jak członkowie koł 
chozu zaczynali pracę prawie od 
niczego. Dzięki ofiarnej pracy i po
mocy swego rządu, dzisiaj kołchoźni 
cy posiadają 700 -sztuk bydła, , 500 
świń, 3 tys. owiec, 12.500 sztuk dro
biu. Wybudowali własny młyn i e- 
lektrownię, gorzelnię i masarnię. 
Istnieje w kołchozie ośrodek zdro- 
wia, przedszkole, szkoła i sklepy".

„Z podziwem patrzyliśmy .na uro
dzajne pola — opowiada dalej Fran
ciszek Domin, — które powstały na 
terenach, gdzie poprzednio był dzi
ki step. Kołchoźnik potrafił ujarz
mić przyrodę, założył lasy ochronne, 
zastosował mechanizację upraw. 
I obecnie z każdym rokiem żyje
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Wytyczne VII Plenum KC PZPR 
przedmiotem konferencji aktywu wojewódzkiego 

Zjednoczonego Stronnictwa Ludowego 
Fragmenty przemówienia wiceprezesa NKW ZSL Stefana Ignara

Dobre przygotowania do żniw w powiecie wąbrzeskim

W Naczelnym Komitecie Wyko
nawczym Zjednoczonego Stronni
ctwa Ludowego odbyła się osta
tnio konferencja aktywu wojewódz 
kiego stronnictwa, poświęcona o- 
mówieniu zagadnień spójni gospo
darczej między miastem a wsią.
W dyskusji, jaka toczyła się na 

konferencji, której przewodńiczył 
wiceprezes NKW ZSL, min. Wincen 
ty Baranowski, omawiano zadania, 
jakie stoją przed stronnictwem na 
obecnym etapie. Dyskusję podsumo 
wał wiceprezes ‘.NKW — Stefan 
Ignar. Mówca podkreślił:

„Referat Prezydenta Bieruta sta
nowi program działania dla całego 
narodu polskiego, a ponieważ doty
czy prawidłowej współpracy klasy ro 
botniczej z chłopami —■ jest szczegół 
nie ważny dla naszego stronnictwa i 
dlatego powinniśmy przyjąć go za 
podstawę określenia naszych zadań 
w pracy politycznej i gospodarczej. 
Od naszej postawy ideowej, od na
szej ofiarności i sprawności politycz 
nej zależy w dużym stopniu umo
cnienie współdziałania pracującego 
ludu wiejskiego z klasą robotniczą".

„Dokonamy tego przez zdecydo
waną walkę z elementami kapitali
stycznymi, przez podnoszenie świa
domości pracujących chłopów i wcią 
ganię jak najszerszych mas do współ
udziału we władzy. A teraz właśnie je
steśmy w toku przeobrażeń Polski, w 
toku . wielkiego budownictwa, w toku 
ostrej walki z trudnościami, w toku 
ostrej walki z wrogiem klasowym i wro 
giem imperialistycznym."

Stefan Ignar omawia dalej wiel
kie tempo budownictwa w Polsce Lu 
dowej. Wskazując na trudności wy 
nikające ze wzrostu, a nieuniknione 
przy dokonywaniu przeobrażeń na 
tak wielką skalę, zwraca uwagę ak
tywu na konieczność wzmożenia u- 
działu w rozwiązywaniu zagadnie
nia dopływu ze wsi kadr do prze
mysłu i do budownictwa.

Wiceprezes NKW ZSL analizuje 
następnie przyczyny nie nadążania 
rolnictwa za szybkim rozwojem prze
mysłu socjalistycznego. Wskazuje on 
na szerokie możliwości przyspieszę 
nia wzrostu produkcji rolnej, jakie 
państwo ludowe stworzyło mało i 
średniorolnym chłopom."

Stefan Ignar nawołuje aktyw 
stronnictwa do popularyzowania 
najlepszych metod praęy przodowpi 
ków rolnictwa.

„...Ważna jest sprawa propagandy 
mistrzów urodzaju, propagandy przo 
downictwa w. produkcji rolnej. Win
niśmy tworzyć sprzyjające warunki 
i atmosferę dla wzrostu pionierskie
go aktywu rolniczego, winniśmy bar 
dziej opiekować się wyrastającymi 
przodownikami pracy i pokazywać 
ich za przykład młodzieży wiejskiej. 
Trzeba, żeby chłopscy przodownicy 
pracy zajmowali na wsi tak poczesne 
miejsce, jak przodownicy pracy w 
przemyśle, jak w socjalistycznym 
społeczeństwie Związku Radzieckie
go zajmuj? stachanowcy i przodow
nicy rolnictwa. Trzeba, żeby więcej 
uwagi poświęcała im prasa, literatu
ra i film".

„Zwiększenie plonów zbóż chlebo
wych jest tym więcej konieczne, że 
istnieje pilna potrzeba rozszerzenia 
bardziej dobranych części pól dla 
uprawy roślin przemysłowych — pod 
kreślą mówca i wskazuje, że prze
mysł dostarcza rolnictwu coraz wię
cej traktorów, maszyn i narzędzi rol
niczych, coraz więcej nawozów sztucz 
nych. Traktorów było przed wojną 
około 500, a obecnie mamy 35 tys. 
Wartość produkcji narzędzi i maszyn 
rolniczych wzrosła w cenach nie
zmiennych, tj. w przeliczeniu na zło
te z 1937 r. z 3 milionów zł. W 1931/33 
do 5!) milionów w 1951, a w 1955 bę
dzie wynosiła 175 milionów zł. Ma
my dziś zaopatrzenie w nawozy 
sztuczne trzykrotnie wyższe niż przed 
wojną, a mimo to stale słyszymy o 
ich brakli."

„Narzekania chłopskie często łączą 
się, za podszeptem kułaka, z atakiem 
na PGR-y i spółdzielnie produkcyj
ne, że one pochłaniają większą część 
tzw. puli nawozowej.

W tym wypadku kułacy, lub będą-

cy pod ich wpływem średniorolni 
chłopi przemilczają fakt, że dużą 
ilość nawozów rozprowadza się wśród 
chłopów na uprawy kontraktowe. Z 
ogólnej ilości nawozów 1.600 tys. ton 
(bez wapna nawozowego), jakie pań
stwo dostarczyło rolnictwu w roku 
gospodarczym 1951/52 (jesień i wio
sna) chłopi otrzymali 70 proc., a w 
tym spółdzielnie produkcyjne 4,5 pro 
cent."

Przechodząc do omówienia najbliż 
szych zadań stronnictwa prelegent 
wskazuje:

„Nienadążanie produkcji rolnej za 
przemysłem stanowi jedną z najważ 
niejszych trudności, które musimy 
pokonać".

Podniesienie produkcji rolnej ma 
decydujący wpływ na złagodzenie 
istniejących trudności. Chodzi tu o 
organizacyjny, regulujący wpływ na 
szych ogniw organizacyjnych komite 
tów wykonawczych i kół gromadz
kich — na stałe podnoszenie produk
cji towarowej w indywidualnych go 
spodarstwach chłopskich wciąż jesz
cze decydujących o zaopatrzeniu lud 
ności nierolniczej w żywność i fa
bryk w surowce. W walce o rozwój 
ruchu spółdzielczości produkcyjnej 
nie wolno o tym zapominać.

Form działania jest tu bardzo wie
le. Jedną . z najważniejszych jest 
upowszechnienie wiedzy rolniczej, u- 
powszechnienie nowych, lepszych me 
tod pracy w produkcji roślinnej i ho 
dowlanej. W kampanii żniwno-omto- 
towej decydujący wpływ na podnie
sienie produkcji roślinnej i zwierzę
cej może mieć wykonanie podory-

wek — jako skuteczny środek w wal
ce z chwastami, siew poplonów — de 
cydujący o oazie paszowej i zasobno
ści gleby, kiszenie pasz. Walka o zao
patrzenie romictwa w ziarno siewne, 
w pasze, w materiał zarodowy, o wy
korzystanie maszyn — powinna być 
treścią naszej pracy.

Walki o wzrost produkcji rolnej 
nie można odrywać od Walki o roz
wój spółdzielczości produkcyjnej. My 

i idziemy do socjalizmu na wsi poprzez 
I podniesienie indywidualnych gospó 
i darstw mało i średniorolnych i wy-
■ korzystania -wszystkich rezerw tkwią 
i cych jeszcze w gospodarce drobno-
| towarowej. Interesy mas chłopskich, 
, interesy naszego państwa zależą w 
I dużej mierze od tempa przebudowy 
i ustroju rolnego. Musimy nadrobić 
1 nasze zaniedbania w tym zakresie. 
I Naszą pracę propagandową w za
kresie spółdzielczości produkcyjnej

■ trzeba podnieść na wyższy poziom, 
i Wykorzystać wszystkie środki propa
■ gandy, szukać nowych form przekony 

wania, wciągać do stałej współpracy 
chłopów' biorących udział w wyciecz

i

Potężny wiec 
w Japonii 

w obronie pokoju
MOSKWA (PAP). Agencja TASS po 

daje z Tokio?
. W Nagoia odbyt się wielotysięczny 
wiec mas pracujących w obronie po
koju. Po wiecu około tysiąca jego ucze
stników urządziło demonstracje. Poli
cja otworzyła ogień do demonstrantów. 
Jest wielu rannych. Aresztowano 117 
osób. Prokuratura wydała zarządzenie 
aresztowania, .wszystkich. ..uczestników 
demonstracji, oskarżając ich o „bunt .

W czasie napaści na demonstrantów 
w Nagoia zabity został jeden uczestnik 
demonstracji.-, Aresztowans>i-mgólem„123 
osoby. Aresztowania trwają.

Jak donosi dziennik „Asahi", w dniu 
8 bm. w Maidżuru doszło do starć mię
dzy policją a ludnością koreańską. 
Wielu Koreańczyków zostało rannych. 
Aresztowano 24 osoby.

Wybory 
nowego prezydenta 

Meksyku
pod znakiem terroru 

i prześladowań
MEXICO (PAP). W Meksyku odbyły 

się 6 bm. wybory nowego prezydenta. 
Według opublikowanych w prasie me
ksykańskiej danych, ilość głosów ^zy
skanych przez poszczególnych kandydn 
tów przedstawia się następująco: Corti 
nez — kandydat Partii Rządowej — 
2.009.379 głosów, gen. Guzman — kan
dydat Partii Ludowej — 177.670 gło
sów, Lombardu Toledano — kandydat 
lewicowego skrzydła Partii Ludowej 
123.570 głosów, Gonzales Luna — kan
dydat Partii Konserwatywnej — 64.027 
głosów.

.lak podaje prasa meksykańska, loka
le wyborcze były w dniu wyborów strze 
żonę przez uzbrojone oddziały policji 
i wojska, po ulicach miast patrolowały 
auta pancerne. Głosujący przy wejściu 
do lokali wyborczych byli rewidowani. 
Do głównego biura komisji wyborczej 
wpłynęła wiele skarg, podających fałaty 
pogwałcenia ordynacji wyborczej.

Prasa donosi, że w czasie rozruchów, 
jakie miały miejsce w dniu wyborów, 
policja zabiła 4 osoby i zraniła prze
szło 200. Aresztowano ponad 400 osób.

Stan ostrego pogotowia policji i woj
ska trwa w dalszym ciągu. Areszto
wania są nadal dokonywane.

Dalsza poprawa dostaw mleka w woj. bydgoskim
W dniu 8 bm. piętnaście powiatów 

wykonało i przekroczyło dzienne “dosta 
wy mleka. Należą do nich: Brodnica, 
Sępólno, Grudziądz, Toruń, Chełmno, 
Szubin, Wąbrzeźno, Żnin, Swiecie, Wło 
dawek, Wyrzysk. Mogilno, Bydgoszcz, 
Tuchola i Rypin.

A oto ogólna klasyfikacja powiatów 
w liczbie dostawców oraz ilości dostar 
■czanego mleka w dniu 8 bm.

Werbunek b. oficerów 
hitlerowskich 

do armii zachoclnio-nietnieckiej
RZYM (PAP). Dziennik „Avanli" do 

nosi z Buenos Aires, że naczelnik de
partamentu prasy argentyńskiego mini 
sterstwa spraw zagranicznych ogłosił 
na- łamach wychodzących w Argenty 
nie dzienników niemieckich oświadcze
nie, w którym stwierdził, iż b. generał 
hitlerowski Banek odwiedził niedawno 
Argentynę w „specjalnej misji". „Spe
cjalną misję" powierzył Banckowl A 
rleflauer i Wysoki Komisarz Stanów 
Zjednoczonych w Niemczech Mc Cloy 
Misja ta polegała ńa uzyskaniu zezwo 
lenia rządu argentyńskiego na werbli 
nek do armii ząchodnio-europejskiej -b. 
oficerów hitlerowskich, którzy emigro
wali do Argentyny po zakończeniu dru 
giej wojny światowej. Rząd argentyń 
ski odniósł się pozytywnie do prośby 
Bancka.

Powiat Zajmowane 
miejsce 

w liczbie 
dostawców

Zajmowane 
miejsce 

w ilości 
dostaw 

mleka
Aleksandrów Kuj. 18 18
Brodnica 6 1
Bydgoszcz 4 10
Chełmno ■ \ 7 5
Chojnice 15 19
Grudziądz 11 3
Inowrocław' 16 16
Lipno 19 17
Mogilno 12 11
Rypin 9 15
Sępólno 3 2
Swiecie 14 9
S z lilii n 5 7
Toru ń 13 4
Tuchola 2 14
Wąbrzeźn# 1 8
Włocławek 17 12
Wyrzysk 10 13
Żnin 8 6

Strajki w Japonii
MOSKWA (PAP). Agencja TASS 

donosi z Tokio, że w Kawasaki rozpo
czął się 7 lun. 3-dnlówy strajk 600 ro
botników fabryki należącej do koncernu 
hutniczego „Tokio i Seikcf*. Dnia 7 brn. 
odbył się również strajk 1000 robot 
ników, zatrudnionych w, fabrykach spół 
ki samochodowej „łkegan Dzidosia" w 
Tokio i Kawasaki. Przedsiębiorstwa tej 
spółki wykonują amerykańskie zamówię 
nia wojskowe. Robotnicy zatrudnieni 
w przedsiębiorstwach trzech japoń
skich spółek przemysłu samochodowe 
go „Nissan", „Sudzu" i „Toioda" prze
prowadzili 2-godzinny strajk. Robotni 
cy domagają się poprawy warunków 
pracy.

Aleksandrów Kujawski, Włocławek 
Chojnice nic widać zmian w liczbie do
stawców.

V/ powiatach, które wloką się na sza
rym końcu konieczne jest, aby Rady 
Narodowe, zakłady mleczarskie GUS i 
KP przeanalizowały dotychczasową 
swoją pracę i wyciągnęły odpowiednie 
wnioski, ażeby jak najszybciej uspraw 
nić i usystematycznić wykonywanie 
obowiązkowych dostaw mleka.

kach do Zw. Radzieckiego i do na
szych spółdzielni produkcyjnych. 
Nasz aktyw musi powiększyć i pogłę 
bić swój zasób wiadomości o gospo
darce spółdzielni produkcyjnych, o 
ich organizacji pracy i organizacji 
produkcji. Trzeba włączać aktyw 
spółdzielczy do walki o dalszy roz
wój ruchu spółdzielczego, wzmóc pra 
cę w kołach ZSL, w spółdzielniach, tę 
pić tendencje odgradzania się spół
dzielców od wsi indywidualnej. Zada 
niem naszego stronnictwa jest rozsze 
rzyć i umasowić ruch spółdzielczości 
produkcyjnej przez właściwy stosu
nek do niższych typów spółdzielni. 
Trzeba uczyć się na przykładach do
brze gospodarujących spółdzielni ty
pu I i Ib.

W walce o rozwój ruchu spółdziel
czości produkcyjnej szczególnej po
mocy należy udzielić tym chłopom, 
którzy chcą zorganizować w swej gro 
madzie spółdzielnie. Jest to bowiem 
dla gromady okres najbardziej zaja
dłego ataku wroga. Zaniedbanie po
mocy dla istniejących komitetów za
łożycielskich, brak troski o powstawa 
nie nowych, zemścił się w ostatnim 
okresie.

Trzeba zmienić również stosunek na
szego aktywu do POM-ów i PGR-ów. 
Nam przede wszystkim jest potrzebna 
współpraca z POM-ami, które pomaga 
ją spółdzielniom, które tworzą nowe 
ogniska socjalistycznej gospodarki na 
wsi, które ostatnio, po przejęciu GOM- 
ów gospodarzą wszystkimi, maszynami, 
jakie chłopi otrzymują od państwa. To 
samo odnosi się do PGR-ów, na któ
rych socjalistyczną gospodarkę patrzą 
chłopu

Przed szeregami ZSL stoi okres wy 
tężonej pracy politycznej i gospodar
czej.. Żniwa i omłoty, przygotowania 
do jesiennej akcji siewnej, skup zbo
ża, mleka i żywca, spłata podatku 
gruntowego — oto najważniejsze za
dania gospodarcze.

Jednocześnie jesteśmy w przede
dniu uchwalenia Konstytucji Pol
skiej Rzeczypospolitej Ludowej — 
wielkiej karty zwycięstwa ludu pol
skiego. Po uchwaleniu Konstytucji 
stanie się aktualna sprawa wyborów 
do Sejmu i rad narodowych.

Wymagać to będzie od nas mobili
zacji wszystkich sił. Wróg usiłuje 
nam przeszkodzić ,vy marszu .naprzód. 
Trzeba, żeby nasz aktyw znał stra
tegię wroga, żeby odpierał natych
miast jego ataki.

Trzęba, rozszerzyć, teren naszej dzia 
łalności, powiększać szeregi stronni
ctwa, zwłaszcza w tych gromadach, 
gdzie nie ma pracy politycznej, gdzie 
niejednokrotnie wróg - kułak i spe
kulant terroryzuje mało i średnio
rolnych chłopów, gdzie tumani ich 
reakcyjny kler. Trzeba łączyć w gro 
madzie nasze wysiłki z pracą ogniw 
partyjnych, z pracą kół ZSCh, z wy
siłkami kobiet i młodzieży wiejskiej. 
Partia liczy na nasz zwiększony u- 
dział w pracy politycznej na wsi, w 
pracy nad mobilizacją mas chłopskich 
do podnoszenia sił gospodarczych i 
obronnych naszej ojczyzny.

„Polska Rzeczpospolita Ludowa — 
mówił Prezydent Bierut na VII Ple
num KC PZPR — pragnie być silna 
świadomością mas. Świadomość ta 
rośnie i kształtuje się w codziennej 
pracy milionowych mas pracujących 
nad umacnianiem i pomnążaniem sił 
naszego państwa — najwyższego do
bra i największej zdobyczy polskie
go ludu pracującego. Najistotniejszy 
wyraz naszym dążeniom nadaje ha
sło, wysunięte przez VI Plenum — 
hasło frontu narodowego w walce o 
pokój i plan sześcioletni".

W powiecie wąbrzeskim akcja przy
gotowawcza do żniw przebiega po
myślnie. Spółdzielnie produkcyjne są w 
pełni przygotowane. Posiadają dosta
teczną ilość maszyn żniwnych i są za
opatrzone w płótno do snopowiązałek 
jak też w wystarczającą ilość sznurka, 
smaru do maszyn i zapasowe części 
zamienne.

Państwowy Ośrodek Maszynowy w 
Kowalewie rozprowadził już traktory i 
maszyny żniwne do spółdzielni pracluk 
cyjnyc.h. POM w Kowalewie uruchamia 
ekipy remontowe, które w toku prac 
żniwnych dokonywać będą remontów 
uszkodzonych maszyn.

PGR-y w powiecie wąbrzeskim są 
również przygotowane do żniw, a 
PGR-y Sosnówka, Nowa Wieś, Wa- 
łycz i Mgowo rozpoczęły w dniu 8 lip
ca żniwa rzepaku i jęczmienia ozime
go.

Gminne Spółdzielnie w powiecie wą
brzeskim zaopatrzone są w sznur do 
snopowiązalek, kosy, kosiska itp.

GOM-y mają już wyremontowany 
sprzęt żniwny a zamówienia na snopo- 
wiązałki, żniwiarki i inne maszyny 
żniwne już dobiegają końca.

uczczenia 8 rocznicy Manifestu PKWN 
na ogólnym zebraniu podjęli następu
jące zobowiązania:

1. zakończyć żniwa w jak najkrót
szym terminie oraz wywiązać się jak 
najszybciej w planowym skupie zboża,

2. prowadzić systematycznie walkę z
chwastami oraz ze stonką ziemniacza
ną, .

3. dostarczyć do punktu skupu 3,5 to-' 
ny złomu.

St. Widasz

SPÓŁDZIELCY Z BARANOWA-LĘGU 
KOSZĄ RZEPAK I JĘCZMIEŃ 

OZIMY
W dniu 4 lipca br. na polach spół

dzielni rolniczej „Przyszłość" w Bara- 
nowie-Lęgu pow. Inowrocław rozpo
częto koszenie rzepaku i jęczmienia o- 
ziinego.

Zbiory rzepaku i jęczmienia ozimego 
w roku bieżącym są znacznie większe 
niż w roku ubiegłym a to dzięki sta
rannej pielęgnacji gruntów przez spół 
dzielców.

Czesław Ładoń

• * *
Członkowie spółdzielni produkcyjnej 

Wójcin pow. mogileńskiego odpowia
dając na wezwanie spółdzielców w Je 
ziorkach Kosztowskich pragnąc godnie 
uczcić 8 rocznicę Manifestu PKWN na 
ogólnym zebraniu postanowili:

1. przeprowadzić kośbę zbóż o 3 dni
wcześniej przed zaplanowanym termi
nem; '

2. ze sztyk wymlócić 40 próc. zboza 
i odslawić je <lo punktu skupu w ra
mach obowiązkowych dostaw;

3. przeprowadzić najpóźniej trzy dni 
po sprzęcie zbóż podorywki i zasiać po- 
plony;

4. wyremontować w jak najkrótszym 
czasie maszyny potrzebne do omłotów 
systemem gospodarczym.

Spółdzielcy z Wójcina wzywają do 
współzawodnictwa członków spółdzielni 
produkcyjnej Kożuszkowo.

Julianna Karolewska

ZOBOWIĄZANIA DLA UCZCZENIA 
22 LIPCA

Małorolni i średniorolni chłopi gro
mady Laskowice pow. świeckiego dla

* » *
Małorolni i średniorolni chłopi w 

gromadzie Mielżynek pow. włocław
skiego dla uczczenia 8 rocznicy Manife 
stu PKWN postanowili:

1. przeprowadzić w 4-ch dniach kośbę 
zbóż podstawowych,

2. do dnia 1 września br. zakończyć 
omłoty,

3. zaraz po sprzątnięciu zbóż w 7 
dniach przeprowadzić podorywki i za
siać poplony.

St. Kamiński

Sąd ten jest sądem nad polityką mojej partii 
oświadcza Stil pi^zedstawicielom prasy 
po przesłuchaniu go przez sędziego

PARYŻ (PAP). „L‘Humanite" opu
blikowała oświadczenie, złożone dnia 
8 bm. przez Stila przedstawicielom 
prasy. Oświadczenie to, złożył Stil po. 
sześciogodzinnym przesłuchaniu go 
przez sędziego Jacąuinot.

To, co się dzieje — oświadczył Stil 
— jęst Yzećżą' zdalnie" hieśiyćh.anĄ. 
Przesłuchanie dotyczy wyłącznie po 
lityki naszej partii. Nie zarzuca mi 
się nawet żadnych specyficznych 
zwrotów, ani osobistych sformuło
wań. Chcą mnie sądzić za politykę 
partii. Co mi się zarzuca? Np. Notat
ki tulońskie. Afera tulońska — to 
operacja przypominająca sprawę z 
gołębiami! W notatkach Luciano z 
odczytu na temat prasy demokratycz 
nej znajdowało się następujące zda
nie:

„Deklarujemy nasze przywiązanie 
do Związku Radzieckiego." Sędzia 
śledczy Roth, widocznie na podsta
wie tego zdania, zadał mi pytanie: 
„Czy nie żądał pan, panie Stil, na
szego przyłączenia do Związku Ra
dzieckiego?" I wszystko w takim sa
mym duchu. Chce się nadać konspi
racyjny charakter temu, co jest wy 
razem idei politycznej. Wszystko to 
jest niezmiernie poważne. Aresztuje 
się ludzi za to, że uczestniczyli w le 
galnych zebraniach legalnej partii. 
Dnia 27 czerwca oskarżono mnie 
o udział w zebraniach politycznych.

Do tej sprawy włącza się materiały i 
rezolucje partii, datujące się sprzed 
wielu lat. Przypomina się oświadczę 
nie Thoreza, że naród francuski ni
gdy nie będzie ’ walczył przeciwko 
Związkpwi Radzjeckiemu. Zarzuca 
mi się artykuł o manifestacji napi
sany przeze mnie dnia 24 maja, a opu 
blikowany 25 maja w dniu mego 
aresztowania, w którym to artykule 
mówiłem o „perspektywach socja
lizmu" Należałoby zatem oskar
żyć pośmiertnie Guesde i Jaurosa, 
a nawet Vincent Auriola. W tych wa 
runkach chodzi już nie tylko o ko
munistów, lecz o tych wszystkich, 
którzy mówią o perspektywach so
cjalizmu. Mówi się o zamkniętych po 
siedzeniach i o trybunale wojsko
wym. Próbuje się insynuować; że pu 
ste akta sprawy pełne są kompro
mitujących materiałów. Prawda po
lega na tym, że Brune i Mart i na ud 
Deplat chybili, jeśli chodzi o Du- 
clos. Dlatego trzyma się mnie w wię 
zieniu jako zakładnika, wiedząc, że 
nie można mnie o nic oskarżyć. Trzy 
ma się mnie w więzieniu, aby wy
wołać wrażenie, że w moich aktach 
jest coś tajemniczego. Zdajecie so
bie sprawę jaki to skandal, chociaż
by z prawnego punktu widzenia: aby 
prześladować mówcę wystarczają no 
tatki, dokonane w czasie odczytu 
przez trzecią osobę! Sąd ten jest są
dem nad polityką mojej partii!

ŚWIĘTO WALCZĄCEJ ALBANII
10 lipca 1943 r. w Labinot koło Elbasan utwo

rzony został sztab generalny Albańskiej Armii 
Narodowo-Wyzwoleńczej z gen. Enver Hodżą na 
czele. Dzień ten jest w historii narodu albań
skiego dniem powstania nowego, ludowego woj
ska. Wojska, które pod wodzą Albańskiej Partii 
Komunistycznej tworzyło się w ogniu walki ca
łego narodu z włoskimi i niemieckimi faszystami.

* * *
Jednym z pierwszych planów włoskiego fa

szyzmu miało być 'przekształcenie Adriatyku 
w „Marę Nostrum". Klucz do Adriatyku stano
wiła Albania. Przeciwko niej też skierowali 
atak faszyści.

7 kwietnia 1939 r., w Wielki Piątek, błogosła
wione przez papieża faszystowskie wojska Musso- 
liniego dokonały napaści na Albanię, Operetko
wy król, Achmed Zogu, zdradził kraj i uciekł do 
Egiptu. Rządy mocarstw zachodnich, zajmując 
„neutralne" stanowisko, ułatwiły brutalną agre
sję. Przeciwko bezprawiu i gwałtowi. protesto
wał .jedynie ZSRR.

Naród albański, pełen nienawiści do obcego 
i rodzimego ciemiężcy, chwycił za broń. Bunt, 
który od czasów tureckiego panowania do In
wazji faszystowskiej wciąż żarzył się wśród lu
du, wybuch! nowym płomieniem. Na ścieżkach 
górskich, od Albańskich Alp do masywu Ka- 
mia, pojawili się partyzanci. Byli oni wierny
mi spadkobiercami bojowników Skanderbega, 
bohatera, narodowego w XV w., który przez 23 
lata w zaciętych walkach stawiał opór najeźdź
com tureckim. Reprezentowali oni niepokonany 
naród albański, którego najlepsi synowie od 
najdawniejszych lat walczyli o niepodległość.

Mała, licząca 1.200 tysięcy mieszkańców Alba
nia rozpoczęła zaciętą, bohaterską walkę o wol
ność.

♦ ♦
W roku 1941 w Tiranie odbywa się konspiracyj

na konferencja zjednoczeniowa grup komunistycz 
nych, rozrzuconych po różnych miastach i wsiach 
Albanii. Powstaje Komunistyczna Partia Alba
nii z tow. Enver Hodźą na czele. Pod kierowni
ctwem partii rozpoczyna się wielka i sławna epo
peja wyzwolenia kraju.

Z dnia na dzień rośnie siła ruchu oporu. Kie
dy we wrześniu 1942 r. z inicjatywy Partii Ko
munistycznej zbiera się w Pezie pierwsza anty
faszystowska konferencja, w wyniku której utwo 
rzono front wyzwolenia narodowego, w rę
kach partyzantów znajdowały się już okręgi: 
Peza, Martanesh, Kuryelesh, Skrapar.

Zwycięstwa Armii Radzieckiej, gromiącej fa
szystów na wielkim froncie od Karelii do Kry
mu, napawają otuchą albańskich patriotów. Żoł
nierz radziecki staje się dla albańskich patriotów 
wzorem hartu i męstwa, wzorem bezkompromiso
wej walki z. wrogiem. W 1943 r. w Albanii wy
zwolone zostają dalsze okręgi: Malkaster, Mesa- 
pojite, Zagoił, Pagon.

Dla koordynacji działań sił partyzanckich ko
nieczne jest utworzenie jednolitego dowództwa. 
Partia podejmuje decyzję. Utworzony zostaje 
sztab generalny. Powstają jednostki regularnej 
armii, która już w 1944 r .liczyła 70.C100 żołnierzy. 
Armii, która, walcząc u boku ZSRR, przyniosła 
narodowi wolność i.niepodległość.

„Czuwać nad wyzwoloną ojczyzną i władzą lu
dową, broniąc jej przed wrogami wewnętrzny
mi i zewnętrznymi" — takie zadanie stało po 
wyzwoleniu kraju przed Albańską Armią Ludo- 
wa, którą naczelny dowódca sil zbrojnych, En- 
ver Hodża, nazwał „dziecięciem Armii Radzie
ckiej".

Zerwane zostały potworne pęta feudalizmu. 
Dud albański, prowadzony przez partię klasy ro 
botniczej, ujął w swe ręce władzę. Armia czuwa 
nad jego pokojową pracą. Strzeże pierwszej linii

kolejowej, która powstała dopiero po wyzwole
niu,pierwszego kombinatu tekstylnego, wyższej 
ucze'lni, teatru, filharmonii i wielu nowych fa
bryk i zakładów przemysłowych. Wszystkich 
obiektów uchwalonego w 1951 roku pierwszego 
planu pięcioletniego, którego wykonanie da na
rodowi dwunastokrotnie wyższą produkcję niż 
w okresie przedwojennym.

♦ * *
Jak donosi albańska agencja ATA„ dnia 21 

czerwca br. 20 uzbrojonych żołnierzy jugosło
wiańskich znów sprowokowało zajście ze strażą 

■ graniczną Albanii. Ciężko zraniono jednego z 
żołnierzy albańskich.

Jest to nowe ogniwo w długim łańcuchu pro
wokacji, jakie organizuje na granicacli Albanii 
banda titowców. Klika belgradzkich zdrajców, po 
zostająca w sojuszu z. greckimi monarclio-faszy- 
stami, dokonując nadgranicznych prowokacji, na 
sylając na Albanię bandy dywersantów, sąbo- 
tażystów i szpiegów, kroczy drogą włoskich fa
szystów. Tę drogę wyznaczyli Tito — imperia
liści z Waszyngtonu i Londynu. Nęci ich bowiem 
albańska miedź, chroną, węgiel, nafta. Chcą znów 
przekształcić Albanię w swoją 'kolonię.

Armia Ludowa pilnie strzeże zdobyczy ludu 
albańskiego przed zakusami imperialistów. Klę
ską dla najeźdźców skończył się napad greckich 
monarcho-faszystów, dokonany w sierpniu 1949 
roku.

Naród albański wie, że jego walkę popiera ca
ły obóz pokoju, na czele którego stoi Związek Ra 
dziecki. „Zawsze, ilekroć myślę o naszym ma
łym kraju i szczupłej liczbie ludności — powie
dział jeden z synów kraju orłów — spoglądam na 
mapę Związku Radzieckiego, którą mam w domu. 
Czuję wtedy, że możemy pokonać każdego prze
ciwnika, ponieważ za nami stoi ZSRR, a nad na
mi czuwa Stalin". ed

Tabeladzisiejsza wykazuje dalszą po 
praWę dostaw mleka w naszym woje
wództwie. Jednak w powiatach: Lipno,
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Kampania zlotowa przyniosła wiel 
kie ożywienie, wzrost inicjatywy i 
aktywności młodzieży. Kampania zlo 
towa — zaszczytna walka o tytuł 
przodującego w budowie socjalistycz 
nej ojczyzny scementowała jeszcze 
silniej młode pokolenie, wciągnęła w 

• tok wielkiej walki stojących dotych
czas na uboczu, jeszcze mocniej przy 
bliżyła młodzież niezorganizowaną 
do ZMP. Świadczy o tym cyfra 3340 
młodych chłopców i dziewcząt, któ
rzy w okresie przedzlotowym wstą
pili do organizacji, świadczy 29 no
wych kół ZMP, świadczą 162 grupy 
zlotowe, które są zalążkiem kół zetem- 
powskich. O wielkim rozmachu 
ruchu współzawodnictwa wśród mło 
dzieży woj. bydgoskiego świadczą 
najlepiej cyfry.

127 nowych młodzieżowych brygad 
produkcyjnych w zakładach pracy, 
68.118.41 zł oszczędności, 20.282 mło
dzieżowców biorących udział w 
przedzlotowym współzawodnictwie, 
stosowanie nowych metod pracy Zan 
darowej, Kowalowa, 32 kursy 
dokształcania zawodowego, młodzie
żowe komórki do walki z brakorób- 
stwem, młodzieżowe brygady sztur
mowe śmiało atakujące wąskie gar
dła — oto bilans współzawodnictwa 
na odcinku robotniczym.

Młodzież wiejska w walce 
o wzrost produkcji rolnej 
Młodzież wiejska walczy » podnie

sienie plonów z ha, o rozwój hodo
wli, o stosowanie w praktyce zdo
byczy wiedzy rolniczej.

Rzucone przez młodzież PGR Sław 
kowo hasło o tytuł pierwszego w 
siewach wiosennych zostało entuzja
stycznie podjęte nie tylko przez mlo 
dzież PGR, ale i przez młodzież gro
mad indywidualnych.

W pracy przedzlotowej młodzież 
kładzie szczególny nacisk na pomoc 
biedocie wiejskiej, wdowom oraz ro 
dzi.com powołanych do wojska. Koło 
w Zolędowie powiat Szubin zobowią 
zało się pomagać wdowom w upra
wie ziemi do zasiewów (co wykona
ło! i walczyć o jąk nąjyviększę zbio
ry. Podobne zobowiązanie podjęła 
m. in. młodzież gromady Dębiny, Ły 
sowice, Brochnowo, pow. Toruń 
oraz młodzież powiatu brodnickiego.

Wzmogła się troska młodzieży pra 
cującej w spółdzielniach produkcyj
nych o wydajność z ha.

Koło w spółdzielni produkcyjnej 
Bytoń w pow aleksandrowskim zobo
wiązało się pielęgnować pszenicę, tę 
pić chwasty, aby osiągnąć większą 
wydajność. Zobowiązanie tej treści 
podjęły kola w powiecie Włocławek, 
Toruń, Wyrzysk, Chełmno i Rypin.

Na wsi do obenej pory podjęto 
ogółem 1593 zobowiązania wartości 
414.092 złotych. W realizacji tych 
zobowiązań bierze udział 16.802 mło
dzieży wiejskiej, w tym 4.695 niezor- 
ganizowanych.

Niezależnie od tych zobowiązań 
młodzież na odcinku wiejskim or
ganizuje pracę nad -podniesieniem 
poziomu kulturalnego swej groma
dy, nad utrzymaniem czystości w 
obejściach gospodarskich, nad zbudo 
waniem na wsi urządzeń sporto
wych, boisk, których ZMP-owcy zo
bowiązali się założyć 186, świetlic itp.

Wzrasta, aczkolwiek jeszcze ciągle 
niedostatecznie zainteresowanie 
młodzieży zagadnieniem upowszech
nienia wiedzy rolniczej. Młodzież 
gromady Mielinek powiatu włocław
skiego samorzutnie zorganizowała u 
siebie zespół Upowszechnienia Wie
dzy Rolniczej.

W akcji przedzlotowej rozprze
dano na terenie woj. według niepeł
nych danych 1.560 fachowych ksią
żek rolniczych. W samym tylko po
wiecie włocławskim powstało 26 ze
społów czytania literatury rolniczej.

Udział
młodzieży szkolnej

Młodzież szkolna walczyła o pod
niesienie poziomu naukowego, o pod 
niesienie dyscypliny nauki, o ożywię 
nie pracy kółek naukowych, racjo
nalizatorskich itp.

Obok tych zadań młodzież szkol
na aktywnie uczestniczyła w pra
cach społecznych. Np. II Szkoła Ogól 
nokształcąca zobowiązała się prze
pracować 2.100 roboczo-godzin przy 
budowie parku młodzieżowego w 
Bydgoszczy wzywając do współza
wodnictwa Państwowe Średnie Szko 
ły Techniczne. Młodzież Państwowe
go Liceum Pedagogicznego w Byd
goszczy w ramach zobowiązań zloto
wych przepracowała 840 roboczo-go
dzin przy zalesianiu nieużytków ob
sadzając 5 ha.

Przodownictwem zlotowym w szko 
łach zostało ogółem objętych 54.202 
młodzieżowców. Młodzież szkolna 
podjęła 1.382 zobowiązania na sumę 
433.710 zł. W pracach przygotowaw
czych do Zlotu wśród młodzieży 
uczniowskiej trwa nieprzejednana 
walka z elementami klasowo óbcymi,

el wrogimi, szerzącymi nacjonalizm i ame 
i rykański kosmopolityzm, demorali-

lo zację i cynizm.
iii

Praca rad:e
w na odcinku młodzieżowym
i-
,y Powołując się na słowa tow. Cy- 
ą rankiewicza o tym, że Rady Nąrodo- 
0 we okres przygotowań przedzloto- 
>- wych winny poświęcić przeanalizo- 
[- waniu braków w dotychczasowej 
i- pracy na odcinku opieki' nad mlo- 
y dzieżą i wyciągnięciu stąd właści

wych wniosków, radny Krupka prze 
u analizował pracę rad na odcinku 
o młodzieżowym.
’ Kampania przedzlotowa wykazała, 

że Rady Narodowe za mało udziela-
r ją pomocy organizacji zetempow- 

skiej i całej młodzieży w rozwijaniu
' szerokiego ruchu współzawodnictwa 

zlotowego. Pomoc dla młodzieży w
’ przeważającej ilości wypadków' koń

czy się na wysłuchaniu sprawozdań 
y z działalności ZMP w pracach przy 

gotowawczych do Zlotu.
Przykładem tego może być Prezy-

- dium Powiatowej Rady Narodowej 
a we Włocławku, które słabo interesu

je się zagadnieniem młodzieży, cze
go wynikiem jest fakt, że Gminne 
Rady Narodowe w Śmiłowicach, Do 
biegniewie i Wieńcu zupełnie nie 
orientują się tym, czym żyje mło
dzież, jakie ma trudności i jak na
leży pomóc je przezwyciężać.

Komisje radzieckie w ogóle nie ży 
ją zagadnieniem Zlotu.

; Słabo wciągnięto do pomocy w
7 przygotowaniach do Zlotu radnych, 

sołtysów, nie omawia się tych spraw
3 na ogólnych zebraniach gromadz

kich. Za słaba jest pomoc w kierun
ku uzyskania narzędzi pracy, uła- 

ł twienia przydziału materiałów budo-
- wlanych, jak cegieł, desek, gwoździ, 
~> szkła, papy, niezbędnych do budowy, 
5 remontów, urządzeń kulturalnych, 
1 świetlicowych itp.

Pomoc Prezydiów i Rad Narodo- 
. wych powinna między innymi pole- 
t gać na wyróżnieniu tych chłopców i 
, dziewcząt, którzy ze względu na o- 

graniczoną ilość uczestników Zlotu 
nie będą mogli wziąć w nim udziału, 
a wyróżnili się we współzawodni- 

1 ctwie zlotowym.
Zbyt słaba była również opieka 

i Rad na odcinku szkolnym, gdzie moż 
na by na bazie Zlotu osiągnąć nie- 

, współmiernie większe , rezultaty. 
' Głównym brakiem jaki tu się zary- 
; sował — to niedostateczne zrozumie 

nie uchwał Krajowej Narady Akty
wu Szkolnego zarówno przez dyrek 
cję szkoły jak i Zarząd Szkolny ZMP. 
Wymownym przykładem jest Szkoła 
Ogólnokształcąca w Ciechocinku, 
pow. Aleksandrów Kuj., gdzie niedo 
stateczne wprowadzenie w życie 
uchwał Krajowej Narady Aktywu 
Szkolnego i brak dogłębnej znajo
mości apelu Zarządu Głównego 
ZMP spowodował słabe wyniki w 
nauce, czego najlepszym świade
ctwem są tegoroczne egzaminy'doj
rzałości, których nie zdało 20 proc, 
ogólnie przystępujących. Podobna 
sytuacja jak w Ciechocinku istnia- i 
ła w III Sąkole Ogólnokształcącej . 
w Bydgoszczy, w Solcu Kujawskim 
i niektórych szkołach toruńskich.

1
Wzmóc czujność

wobec działalności wroga *
W toku prac przygotowawczych < 

do Zlotu uwidoczniła się działalność ( 
wroga. Wróg wszelkimi sposobami i , 
środkami stara się zdemobilizować

I młodzież, odwrócić jej uwagę od po 1 
litycznego znaczenia Zlotu. Najbar- i 
dziej wyrafinowanie działa tu reak- , 
cyjna część kleru.

W Strzelnie, pow. Mogilno za na- \ 
mową reakcyjnego księdza, rodzice 
zwrócili się do dyrektora Szkoły j 
Ogólnokształcącej, aby ten zakazał 
pracy zlotowej w szkole, ponieważ 
rzekomo młodzież nie miała czasu na ' 
naukę. Czy w tym wypadku chodziło c 
o' naukę? Przecież Zlot służy przede 
wszystkim nauce.

Chodzi tu o to, ażeby młodzież 
nie rozumiała politycznego znaczę- c 
nia Zlotu, ażeby młodzież odizolować 
i trzymać na uboczu walki o Plan.

Drugim sposobem działalności wro 11 
ga to plotkarstwo. Szerzy on naj-» 11 
rozmaitsze plotki — począwszy od ” 
tego, że na Zlocie nie będzie co jeść, n 
a skończywszy na tym, że młodzież n 
ze Zlotu nie wróci, bo zostanie wy- v 
wieziona do kopalń itd.

O co tu wrogowi chodzi? Chodzi k 
mu przede wszystkim o to, ażeby po n 
derwać zaufanie młodzieży do zadań 
Zlotu, aby odciągnąć ją od wyjazdu 
na Zlot. p

Zadaniem Rad Narodowych jest ki 
przeanalizowanie stylu dotychczaso- si

[ wej pracy z młodzieżą, jest raz na 
| zawsze zerwanie ze szkodliwym „bra 
! kiem czasu” na sprawy młodzieżo

we, jest stała pomoc młodzieży we 
wszelkich jej pracach, jest troska o 
należyte wychowanie nowych kadr 
budowniczych socjalizmu.

Uchwała o ulepszeniu pracy 
na odcinku młodzieżowym
Słaba liczebnie dyskusja (4 dysku

tantów) skoncentrowała się głów
nie na zagadnieniach rozwoju pra-

cy świetlicowej w kampanii przed 
zlotowej (radny Alfons Markun) oraz 
omówienie roli wychowawczej współ
zawodnictwa przedzlotowego (radny 
Ludwik Bandura).

Fakt, że nie poruszono, nie prze
analizowano udziału rad terenowych 
w kampanii zlotowej, świadczy rów 
nież o słabym udziale rad w pracy 
z młodzieżą, o słabym zainteresowa
niu się tymi sprawami, o poważ
nych zaniedbaniach na tym odcin
ku.

Sesja powzięła uchwałę o ulepsze 
niu pracy na odcinku młodzieżo
wym.

Zagadnienia gospodarki komunalnej 
i mieszkaniowej 

Referat z-cy przewodniczącego Prez. WRN 
tow. Jakubowicza

równika wydziału, w Prezydium MRN 
w Bydgoszczy jest b. słaba obsada 
Oddz. Kwaterunkowego oraz Oddz. In
westycji i Planowania;

2. niedociągnięcia w zakresie plano
wania i sprawozdawczości;

3. brak systematycznej kontroli nad 
wykonawstwem robót;

4. nierównomierny rozkład prac na 
poszczególne okresy roku, wciąż jesz
cze zbyt słaba praca polityczna z zało
gami zakładów;

5. brak systematycznej analizy nie
dociągnięć, popularyzowania i upo
wszechniania osiągnięć,

6. słaba operatywność Rad w zała
twianiu skarg i zażaleń, często przy 
powierzchownej ich analizie.

Dyskusja
Wszyscy dyskutanci silnie podkre

ślali troskę państwa ludowego o wa
runki życia ludzi pracy, wskazywali na 
ogromne inwestycje jakich państwo 
dokonuje w tej dziedzinie.

Radny Zygmunt Maludziński, prze
wodniczący MRN Bydgoszcz wskazał 
na poważne osiągnięcia miasta w dzie
dzinie gospodarki komunalnej i mie
szkaniowej.

Dowodem tego są chociażby nowo- 
budujące się osiedla robotnicze, w 
których znajdują mieszkania robotnicy, 
znajdują mieszkania ludzie , którzy 
dawniej znali tylko baraki przy ulicy 
Dwernickiego.

Dowodem troski państwa są nowe 
linie tramwajowe,- jakie ostatnio zy
skała Bydgoszcz. W trosce o zdrowy 
wypoćzynek dzieci i starszych powsta
łe Park Ludowy, ogródek jordanow
ski przy ulicy Nakielskiej, zieleńce. W 
r. uh. zbudowano dwa nowe mosty 
na Brdzie, obecnie poważne inwesty
cje przewidziane są na ulepszenie u- 
rządzeń wodociągowych, które ze 
względu na przestarzały system budo 
wy nie potrafią w pełni zaspokoić 
obecnie zapotrzebowania miasta na 
wodę.

Omawiając pracę oddziałów kwate- 
runkowych radny Maludziński zwró
cił uwagę na często nieodpowiednią 
przypadkową obsadę kadrową.

Na tę sprawę omawiając plusy i mi
nusy miasta Włocławka w zakresie 
gospodarki mieszkaniowej, i komunal
nej zwrócił uwagę radny Józef Za
wiślak, stwierdzając, że m. in. przy
czyną złej pracy Wydziału Gospodarki 
Komunalnej i Miejskiej we Włocławku 
jest brak kierownika wydziału.

Sprawie . prący komitetów bloko
wych, poświęcona była głównie wypo
wiedź radnego Adama Wyrzykow
skiego z Torunia.

Na podstawie pracy komitetów blo
kowych w Toruniu, które zdały egza
min w wiosennej akcji sanitarno-po- 
rządkowej, w zbiórce złomu I Maku
latury, w walce b pełne wykorzysta
nie istniejących rezerw mieszkanio
wych. radny Wyrzykowski wskazał na 
rozległe zadania komitetów.

Radna Anna Grochowiak omówiła 
sytuację lokalową w spółdzielni pro
dukcyjnej Ostrowite pow. Mogilno.

Dyskusję podsumował z-ca prze
wodniczącego WRN tow. Antoni Ja
kubowicz kładąc szczególny nacisk na 
zadania, jakie stanęły przed radami 
w związku z VII Plenum KC, bez
kompromisowa walka z biurokratyz
mem, fornialistycznym podejściem ’do 
potrzeb ludności, jak najszersze pobu
dzenie inicjatywy mas w. kierunku 
kontroli społecznej nad gospodarką 
komunalną i mieszkaniową.

(Sprawozdanie z drugiego dnia 
obrad zamieścimy w następnym nu
merze).

W Toruńskich Zakładach Roszarniczych
załoga walczy o jakość produkcji

mem jej do maszyny,, przez co zmniej
szyła się ilość odtrzepek, a podniosła 
produkcja włókna długiego i pakuł 
wyższych gatunków.

Do tej póry stosowano w zakładzie 
tylko normy, ilościowe, pomijając cał
kowicie jakość, co było poważnym błę
dem Obecnie przy pakularkach zasto
sowano normy jakościowe, co dało już 
w tej chwili dobre rezultaty. Produkcja 
pakuł podniosła się pod względem ja
kości, a zarobki pracowników zwiększy 
ly się także.

Celem podniesienia kwalifikacji pra
cowników rozpoczęto szkolenie przy- 
warsztatowe systemem inż. Kowalowa.

W szkoleniu systemem inż. Kowalowa 
wyróżnili się tow. tow. Bracławski i Pa 
wliczyn. Ich brygady słańcowe pracują 
dzięki tej metodzie lepiej, wydajniej, 
podniosły jakość produkcji. Inne bry
gady starają się pójść w ślady obu 
przodujących.

Podstawowa organizacja partyjna o- 
tacza opieką przodowników pracy oraz 
przodujące brygady. Agitatorzy i orga
nizatorzy grup partyjnych starają się 
wykazać jak ogromne znaczenie ma 
walka o podniesienie jakości produk
cji. Tacy agitatorzy jak Franciszka Pe- 
plińska, tow Rybałko osiągnęli poważ
ne sukcesy w swoich pracach agitator- 
skich. Wskazywali na ogromne zna
czenie przedterminowego wykona
nia zadań trzeciego roku Planu 
6 letniego. Podkreślali znaczenie 
stosowania metody inżyniera Kowa
lowa oraz opieki nad maszynami Jeśli 
więc plan majowy, w rosząrni wykona
ny został przed terminem, to jest to w 
ogromnej mierze zasługą organizacji 
partyjnej, która zmobilizowała załogę 
do naprawienia zaniedbań.

Mieczysław Urbaniak 
korespondent

Obrady pierwszego dnia Woje
wódzkiej Rady Narodowej (w dniu 
6 bm.) skoncentrowały się głównie 
wokół dwu problemów: sprawy 
współzawodnictwa przedzlolowego 
młodzieży oraz zagadnienia gospo-

I darki komunalnej i mieszkaniowej.
Informacje o przebiegu współza

wodnictwa przedzlotowego złożył 
przewodniczący Zarządu Wojewódz
kiego ZMP radny Władysław Krup
ka.

Pomóc młodzieży w rozwijaniu 
współzawodnictwa zlotowego 

Referat przewodniczącego Żarz. Woj. ZMP 
radnego tow. Krupki

Kiedy w ostatnim okresie w Toruń
skich Zakładach Roszarniczych stwier
dzono znaczny spadek jakości produk 
cji z miejsca zmobilizowano cały aktyw 
partyjny i społeczny oraz wszystkie 
działy produkcyjne do przeanalizowa 
nia przyczyny spadku jakości.

Okazało się, iż przyczyn tych było 
wiele, a winę za to w dużej mierze po
niosła komórka kierownictwa kontroli 
technicznej, która zlekceważyła swe o- 
howiązki.

Pracę nad poprawą sytuacji rozpo
częto od podstaw tj. od wstępnego 
przygotowania surowca. Zwrócono uwa 
gę na pola słańcowe I stwierdzono, 
że słoma lniana, brana do produkcji, 
nie była często w należyty sposób wy
roszona, a przed związaniem nie była 
jak należy wyrównana Powodowało to 
rozwiązywanie się snopów i powsta
wanie nadmiernych ilości targanu.

Kierownik kontroli technicznej otrzy 
mai na naradach produkcyjnych ści
słe instrukcje, aby każdorazowo przed 
zbiorem roszeńca z pola, przeprowa
dzał analizę czy słoma jest dostatecz
nie wyroszona oraz aby stwierdził czy 
jest należycie wyrównana i związana.

Brygadziści i majstrowie zabrali 
także glos w dyskusji i oświadczyli, że 
będą więcej uwagi zwracali przy roz
ścielaniu słomy, która musi być rozło
żona równomiernie i w cieniutkich pa
sach. Przy zbieraniu brygadziści będą 
pilnowali, aby słoma była dobrze wią
zana w snopki Przy moczeniu słomy 
lnianej w basenach zastosowano nową 
rnelodę dodając specjalnej pożywki Me 
loda ta zwiększyła nie tylko przelot
ność i pełne wykorzystanie basenu, ale 
rozwala na dokładniejsze wymoczenie 
się słomy, podnosząc przez to jej war- 
ość Zastosowano również grzebienie 
i o przeczesywania słomy przed poda-

Referat oceniający dotychczaso-
- wą pracę Prezydium WRN w za- 
-j kresie gospodarki komunalnej i
- | mieszkaniowej wygłosił z-ca prze-
- wodniczącego Prezydium WRN tow. 
e Antoni Jakubowicz, kóreferat wygłosił
i przewodniczący komisji gospodarki ko

munalnej i mieszkaniowej WRN tow. 
( Edward Mańkowski.

Zagadnienie gospodarki komunal
nej, i mieszkaniowej — to zagadnienie 

( które stało się żywotne dopiero w 
okresie istnienia władzy ludowej, za 

v gadnienie ważne, otoczone troską za
równo rządu, jak i niższych orga- 
nów władzy) Województwo bydgo- 
skie swój plan w zakresie gospodar 
ki komunalnej i mieszkaniowej za
równo za rok 1951 jak i I kwartał

- roku 1952 wykonało z nadwyżką.
i I tak w zakresie wodociągów i ka
- nalizacji przedsiębiorstwa będące na 

rozrachunku gospodarczym wypro-
- dukowały wody 115 proc, w stośun- 
3 ku do zaplanowanej w .1951 r. ila

ści, przedsiębiorstwa będące na bud-
" zecie 106 proc. W I kwartale wyko- 
’ nano pian Iprodukcji wody w 26 

proc.w stosunku do planu rocznego.
' Urządzenia wodociągowe przed

siębiorstw i zakładów są jednak ty- 
r pu przestarzałego a sieć dziurawa, a 

to z powodu zaniedbania w okresie 
’ przedwojennym i w czasie okupacji 

oraz w związku ze szkodami pow
stałymi przez działania wojenne.

Z tego względu poważną część na 
. kładów inwestycyjnych należało z 

konieczności przeznaczyć na budowę 
nowych ujęć wskutek wyczerpania 

’ się dotychczasowych oraz na nowe 
urządzenia w stacjach pomp, filtrów 
niach itp., by zastąpić nimi urządze
nia zużyte.

Efekty osiągnięte w latach 1950/51
1 przedstawiają się następująco:

1) Wybudowano 10 studzien głębi
nowych (Toruń, Brodnica, Łabiszyn, 
Brześć Kuj., Łasin, Kowalewo, Swie 
cie, Wąbrzeźno),

2) ułożono 15,8 km sieci wodocią
gowej (Bydgoszcz, Inowrocław, Wło 
cławek, Toruń, Barcin, Brześć Kuj., 
Tuchola, Miasteczko, Naklo, Radzyń, 
Dobrzyń i Lipno).

Podkreślić należy, że nakładami 
inwestycyjnymi uruchomiono nie
czynny zakład wodociągowy w Do
brzyniu n/W.

Projekt rozbudowy 
ujęć wody 

w Bydgoszczy frToruniu
W roku 1952 projektuje się rozbu

dowę ujęć wody w Bydgoszczy. In
westycja będzie oddana do użytku 
w roku 1953. To zwiększenie wydaj
ności ujęć nie zaspokoi jednak po
trzeb miasta i zachodzi konieczność 
szybkiego i radykalnego rozwiąza
nia tego zagadnienia. Sprawa wyma 
ga jednak przeprowadzenia badań i 
studiów, które na zlecenie Prezy
dium Wojewódzkiej Rady Narodowej 
i zgodnie z zaleceniem Ministerstwa 
Gospodarki Komunalnej przeprowa
dza obecnie Państwowy Instytut Geo 
logiczny w Warszawie. Ponadto prze 
widuje się w br. dalszą rozbudowę 
ujęć wody w Toruniu oraz budowę 
nowej studni głębinowej w Mogil
nie i ułożenie sieci wodociągowej we 
Włocławku i w Bydgoszczy.

Sieci kanalizacyjnej w latach 
1950/51 wybudowano 10,8 km.

W br. jest przewidziana rozbudo
wa pompowni ścieków w Bydgosz
czy.

Komunikacja
Poważnie przekroczono pian w za

kresie komunikacji zarówno jeżeli 
chodzi g ilość zaplanowanych wozo- 
kilometrów jak i miejsco-km. 1

Jeśli chodzi o nakłady inwestycyj- 1 
ne to w roku 195Ó wybudowano 3020 i 
mb., a mianowicie przedłużono li- , 
nię tramwajową nr 3 w Bydgoszczy 
(na Wilczak) oraz uruchomiono li- 1 
nię tramwajową przez odbudowany < 
most drogowy w Toruniu. Ponadto j 
wybudowano w Bydgoszczy 1 sta- z 
cję prostowniczą.

W ciągu ubiegłych dwóch lat na- 11 
kładami inwestycyjnymi tabor ko- s 
munikacji miejskiej zwiększył się o \ 
3 wozy tramwajowe silnikowe i 2 s 
autobusy (w Bydgoszczy).

W roku 1952 decyzją PKPG miasto 
Bydgoszcz ma przystąpić jeszcze w ro r 
ku bieżącym do poważnej rozbudowy 1 
sieci tramwajowej. k

>- Wykonano plany roczne i kwartał 
i- ny w zakresie oczyszczania miast, ga 

i zowni, oświetlania ulic.
g-
V. ; Wyremontowano 28.300 izb 
i'- w roku 1951.

W zakresie gospodarki mieszkanio 
wej plan remontów za rok 1951 prze 

‘ widywał 27,700 izb za kwotę 
w 12.200.000 zł, a wykonano 28.300 za 

kwotę 11.800.000 zł. Plan rzeczowy
■ remontów został więc wykonany w 

103 proc.1-
>_ Wyniki te osiągnięto dzięki do- 
ir brze zorganizowanemu współzawod 
i_ nictwu między Miejskimi Przedsię- 
jj biorstwami Remontowo-Budowla

nymi,
a Prezydia Rad Narodowych głów- 
a I ny nacisk kładły na wykonawstwo 
— | rzeczowe zapominając o niemniej 

bardzo ważnej realizacji finanso- 
t_ wej. Jednakże w końcowych efek- 
. tach rozliczenie zostało przeprowa- 

dzone.
6 Na konferencji w Ministerstwie 
>. Gospodarki Komunalnej w dniu 
_ 29. IV. 1952 r. podane zostało do 
. ogólnej wiadomości przedstawicieli 
a Prezydiów WRN, że województwo 
e bydgoskie w wykonawstwie planu 
jj remontów budynków mieszkalnych 
r w 1951 r, zajęło w skali krajowej

I miejsce.
a Pomimo, że w r, 1951 przeważnie 
z remontowane były budynki zamiesz 
, kale przez ludność robotniczą i ro- 
g dżiny obarczone licznym potom- 
e stwem, to jednak przyznać trzeba, 
v że Wydział Gosp. Kom. i Mieszk. 
_ jeszcze za mało żył tym zagadnie

niem. Remontowano budynki o dużej 
j ilości izb położone w śródmieściu, a 

zapomniano o, budynkach, mniejszych 
położonych na peryferiach, zamieszka
łych wyłącznie przez ludność robotni- 

b czą. Chodziło bowiem o zabezpieczenie 
e większych bloków mieszkalnych.

Plan I kwartału 1952 f. pomimo, 
3 że stanowił 18,7 proc, całorocznego 

planu, nie był wykonany w I kwar- 
" tale.

Złożyły się na to następujące przy 
i czyny:

W miesiącu styczniu 1952 r. kie
dy warunki atmosferyczne były 
sprzyjające dla prac remontowych 
Prezydia terenowych Rad Narodo
wych nie mając zatwierdzonego pla 
nu nie ryzykowały wykonawstwa, 
obawiając się, że budynki remon
towane mogą być ewentualnie nieza- 
kwalifikowane do remontów.

Wreszcie złe warunki atmosferycz 
ne w drugiej połowie lutego i w 
m-cu marcu ograniczyły wykonaw- 

t stwo jedynie do prac wewnętrz-
■ nych.

Obok budynków remontowanych 
. były również i budynki przeznaczo

ne do rozbiórki.
W roku 1951 rozbiórka budynków 

była dokonywana poza planem, w 
tzw. „społecznych dniach porządko
wania". Rozebrano 23 budynki, z 
których uzyskano 270.000 sztuk ce
gły, 6 m sześć, drzewa i mniejsze 
ilości materiałów żelaznych.

Poza uzyskaniem złomu rozbiór
kowego w roku 1951 przeprowadza
na była zbiórka złomu przez przed
siębiorstwa komunalne, w wyniku ' 
której zebrano 50 ton złomu żeliw- , 
nego i 30 ton złomu stalowego tj. 
100 proc, zakreślonego planu. (

W I kwartale 1952 r. zebrano 28 , 
ton złomu stalowego i 17 ton złomu I 
Żeliwnego, wykonując już w ciągu • 
I kwartału plan roczny 1952 w 37 t 
proc, (złom stalowy) względnie w 49 j 
proc, (złom żeliwny).

i
Ożywić pracę \

komitetów blokowych r
Poważną rolę do spełnienia w za- * 

kresie opieki nad budynkami miesz 
kalnymi mają komitety blokowe, któ n 
re jak do tej pory najlepiej pracują J' 
w Toruniu, w pozostałych miastach 
wydzielonych są one dopiero w sta- 1 
dium organizacji. O ile dotychczas !’ 
istniejące komitety blokowe wywią \ 
zały się ze swojej roli jako społecz- s 
ny czynnik kontrolny w zakresie go- I' 
spodarki mieszkaniowej, o tyle nie 
wykazywały żadnej w szerszym sen rr 
sie działalności społecznej czy poli l< 
tycznej, np. brak było organizowa 11 
nych zebrań dyskusyjnych nad pro- 
jektem Konstytucji, ostatnio w związ j, 
ku z „układem ogólnym" w Bonn ko- di

j mitęty nie przeprowadziły żadnej 
I dyskusji czy zebrań uświadarniają- 
| cych, nie brały udziału w ankietyza- 
Icji itp.

W trosce o poprawę 
warunków mieszkaniowych 

ludzi pracy
W związku z uchwałą Prezydium 

Wojewódzkiej Rady Narodowej z 
dnia 30. Ml. 1951 r. została powoła
na Odwoławcza Komisja Lokalowa 
przy Prezydium Wojewódzkiej Rady 
Narodowej w Bydgoszczy.

Od początku działalności komisji 
do końca roku 1951 wpłynęło 1679 
odwołań, z czego rozpatrzono 1645 
spraw na odbytych 285 posiedze
niach z czego: 813 decyzji zatwierdzo 
no, 833 decyzje zmieniono lub uchy
lono.

Wysoka ilość uchylonych decyzji 
tłumaczy się tym, że decyzje władz 
kwaterunkowych wydawane są nie
jednokrotnie wbrew obowiązującym 
przepisom, następnie bez zbadania i 
sprawdzenia sprawy na miejscu. 
Decyzje takie wydawane są prze
ważnie na podstawie informacji uzy 
skanych od wnioskodawcy, co jest 
oczywiście zle i musi ulec poprawie.

Obok tych przypadków są częste 
wypadki bezprawnego zajmowania 
lokali. Prezydia terenowe na ten 
stan należycie nie reagują.

W związku z trudną sytuacją 
mieszkaniową przeprowadza się 
obecnie ścieśnianie i przekwaterowy 
wanie biur i urzędów przy zastosowa
niu normy na pracownika 4 m sżeśc. 
Trudna sytuacja mieszkaniowa, któ 
ra powiązana jest z masowym napły 
wem ludności wiejskiej do pracy w 
przemyśle spowodowała liczne skar 
gi i zażalenia ludności. Prezydia te
renowych Rfld Narodowych winny 
zwrócić uwagę na właściwe 1 termi
nowe załatwienie tych spraw. Naj
większą ilość zaległości ma u siebie 
Prez. MRN w Bydgoszczy oraz we 
Włocławku. Z prezydiów pracują
cych z większym efektem należy wy 
mienić Piez. MRN w Grudziądzu 
i Prez. PRN w Toruniu.

Poważnej troski wymaga również 
gospodarka hotelowa, tym bardziej, 
że hotele dopiero bardzo niedawno 
przeszły pod zarząd państwowy.

Braki w pracy resortu 
gospodarki komunalnej 

i mieszkaniowej
W dalszym ciągu referent omówił 

formy i warunki pracj’ pracowni
ków zatrudnionych W przedsiębior
stwach komunalnych, kładąc nacisk 
na rozwój współzawodnictwa, racjo
nalizację, zobowiązania oraz pracę 
wydziału i komisji Gosp. Kom. i 
Mieszk. WRN. Zasadniczymi braka
mi w dotychczasowej pracy resortu 
gospodarki komunalnej i mieszka
niowej m. in. były:

1. za mała troska terenowych Pre
zydiów Rad Narodowych o odpowiedni 
dobór kadr tak w' wydziałach jak i 
w przedsiębiorstwach — np. w Pre
zydium MRN we Włocławku od kil
ku miesięcy nie obsadzone stanowisko 
kierownika wydziału, a co za tym 
idzie praca wydziału jest słaba a 
szczególnie na odcinku kwaterunku; 
w Prezydium Pow. Rady Narodowej w 
Sępólnie nastąpiła trzy razy w ciągu 
kilku miesięcy obsada stanowiska kie-
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Z tycia Partii
Wydział Propagandy, Oświaty i 

Kultury KM PZPR w Bydgoszczy 
zawiadamia, że dzhiiaj o godzi
nie 16, w Komitecie Miejskim 
PZPR w Bydgoszczy, Plac Pawła 
Findera 10 odbędzie się odprawa 
komisji łączności fabryk ze wsią, 
na którą winni przybyć: przewod
niczący komisji łączności fabryk 
ze wsią, sekr. podstawowych or
ganizacji partyjnych oraz przed
stawiciel dyrekcji tych zakładów, 
w których są ekipy łączności fa
bryk ze wsią.

Nowe wydawnictwa 
dekoracyjno - propagandowe 

RSW „Prasa“
W związku ze Świętem Odrodzenia 

Polski, RSW „Prasa" wydała szereg 
barwnych plakatów propagandowo- 
dekoracyjnych, tematycznie związa
nych z projektem Konstytucji, z osią
gnięciami w Polsce Ludowej itp. Pla
katy ffe, o tematyce dotyczącej za
równo zagadnień miejskich jak i 
wiejskich, odpowiednie są do deko
racji tak wewnętrznej (w świetli
cach.itp) jak i do dekoracji zewnętrz 
ne.j (budynki).

Spółdzielnia wydała również sze
reg nowych portretów przywódców 
młodzieżowych, w związku z akcją 
zlotową. Wszystkie te wydawnictwa 
rozprowadza „Dom Książki" za po
średnictwem księgarń, wymienio
nych w ogłoszeniach specjalnych.

Do 20 lipca składać 
zapotrzebowanie 

na ziemniaki
Przypomina się, że w trosce o spra

wne zaopatrzenie ludzi pracy w ziem 
niaki, jako codzienny artykuł pow
szechnego spożycia, przewodniczący 
PKPG wydał w dniu 30. VI. 1952 r. za 
rządzenie w sprawie ustalenia zapo
trzebowania na ziemniaki na okres 
jesienno - zimowy 1952-53.

Wszystkie zakłady pracy I żywie
nia zbiorowego, które chcą kor-zystać 
z zaopatrzenia zorganizowanego, win 
ny zgłosić zapotrzebowanie na ziem
niaki na okres jesienno - zimowy 
1952-53 do dnia 20 iipca br. w naj
bliższej Spółdzielni Spożywców. Po 
terminie 20 lipca br. zamówienia nie 
będą przyjmowane.

Pod ostrym kątem

Jechałem małą kolejką
(Bj Korzystając ze słonecznej pogo

dy wyjechałem z żoną i z dzieć
mi, do pobliskiego Tryszczy na. Podróż 
odbywaliśmy małą kolejką. „Samowa
rek" szybko biegł wśród zielonych pól. 
Me miałbym żadnych pretensji do ma
łej kolejki, gdyby nie to, że w Tryszczy 
nie tylko żona zdołała wysiąść z pocią 
gu. Ja z dziećmi zostałem w wagonie, 
gdyż samowarek stal na przystanku 
zaledwie przez kilka sekund. W moim 
wagonie oprócz mnie jeszcze 5 osób, 
które miały zamiar wysiąść w Tryszczy 
nie ze smętną miną musialy jechać do 
następnego przystanku.

Oczywiście posypały się gromy na 
konduktora, który zbyt szybko dał syg
nał do odjazdu. Myślałem, że zbyt król 
kie postoje na stacjach małej kolejki są 
wyjątkiem. Przekonałem się jednak, że 
byłem w błędzie. Wieczorem, na. przy
stanku w Tryszczynie powtórzyła się 
podobna historia, jaka miała miejsce 
rdno, z tą tylko różnicą, że mnie udało 
się wskoczyć do pociągu, a żonie z 
dziećmi samowarek uciekł sprzed nosa. 
Nie tylko żonie, 15 osób zostało na 
przystanku.

Dowiedziałem się, że prawie codzien 
nie wielu pasażerom zbyt krótkie po
stoje na przystankach, trwające zaled
wie kilka sekund nie pozwalają wsiąść 
wzgl. wysiąść z pociągu.

Dość tej zabawy... (jot)

Z obrad VII sesji MRN

960 młodych przodowników z Bydgoszczy 
pojedzie na Zlot do Warszawy

Jak już informowaliśmy, w dniach 
7 i 8 bm. odbyła się VII sesja Miej
skiej Rady Narodowej.

Po dokonaniu dekoracji Złotym 
Krzyżem Zasługi ob. Anieli Grodz
kiej i ob. Juliana Grodzkiego oraz 
po wyborze na członka Prezydium 
MRN ob. Mieczysława Majdzińskie- 
go przystąpiono do uchwalenia zmia
ny statutu o Komitetach Blokowych 
z dnia 31 marca ,1951 r. Według u- 
chwalonego nowego statutu powołu
je się do życia komitety domowe, ko 
mitęty rejonowe, komitety dzielni
cowe oraz Miejską Komisję do Spraw 
Komitetów Blokowych.

W dalszej części obrad przewodni
czący Prezydium MRN — Kazimierz 
Maludziński złożył sprawozdanie z 
działalności Wydziału Zdrowia.

W TROSCE O ZDROWIE LUDZI 
PRACY

Z dniem I. V. br. kiedy to cały apa 
rat administracyjny b. Zakładu Lecz 
nictwa Pracowniczego został włączo
ny do Prezydium MRN — Wydział 
Zdrowia, wszystkie agendy leczni
ctwa otwartego przeszły pod jego ;ied 
nolite kierownictwo.

W pracy swojej Wydział Zdrowia 
posiada duże osiągnięcia, ale też i bra 
ki..

Jedna z bolączek Wydziału Zdro
wia to brak osobnego pomieszczenia. 
Jego oddziały są rozrzucone po ca
łej Bydgoszczy — stąd utrudnione 
jest sprężyste funkcjonowanie admi
nistracji.

Na terenie miasta jest kilkanaście 
poradni ogólnych, ginekologicznych, 
poradni dla matki i dziecka. Przy
chodni Przeciwgruźliczych, Przeciw
alkoholowych, gabinetów lekarskich, 
dentystycznych i in.

W okresie sprawozdawczym udzie
lono ponad 400 tys. porad w samych 
tylko ośrodkach zdrowia nie licząc po 
rad gabinetów prywatnych.

Zorganizowano pięć nowych porad 
ni dla matki i dziecka.

W dniu 15 czerwca br. powstała 
Centralna Poradnia chorób nosa, 
uszu i gardła. Obecnie Bydgoszcz po

siada 11 czynnych aptek lecz ich roz
mieszczenie nie jest dogodne dla lud 
ności zamieszkującej przedmieścia. 
Nowy plan sieci aptek opracowany 
przez Centralę Aptek Społecznych dą 
ży do przeniesienia 3 aptek z centrum 
miasta do osiedli fabryczno-robotni- 
czych.

W ten sposób otrzymają apteki na
stępujące dzielnice: Skrzetusko — 
Bartodzieje Wielkie, Jachcice i Bie
lawy. Poza tym zostanie uruchomiona 
nowa apteka w robotniczej dzielnicy 
przy ul. Toruńskiej. Poważnym man
kamentem. utrudniającym sprawną 
akcję aptek, to brak dostatecznej ilo
ści wykwalifikowanych farmaceu
tów i sił pracowniczych.

Wydział Zdrowia posiada 50 ambu 
latoriów przemysłowych przy zakła
dach pracy z obsadą 29 lekarzy i 62 
pielęgniarek. W okresie sprawozdaw 
czym udzielono 119.833 porady lekar 
skie.

W dyskusji poruszono sprawę czy
stości miasta oraz sprawę dalszego o- 
graniczania sprzedaży alkoholu. Oma
wiano również sprawę czystości, w ho
telach i na bydgoskich ulicach.

PROBLEM WALKI
ZE SPEKULACJĄ

W dalszym toku obrad przewodni
czący Komisji do Walki ze Spekulacją 
zreferował wyniki sprawy komisji za 
okres od l.T. do 15. VI. br. W okresie 
tym przeprowadzono i 76 akcji kontrol 
nych. Skontrolowano 2.686 punktów 
sprzedaży towarów, 135 spraw skiero
wano do Prokuratury. Wymierzono kil
kadziesiąt kar pieniężnych od 50—600 
zł włącznie — za pobieranie nadmier
nych cen lub nieuwidocznienie ich, za 
dezorganizację rynku, nielegalny ubój 
i handel „łańcuszkowy".

W dyskusji stwierdzono, że 200 kon
trolerów tó stanowczo za mała liczba 
na takie miasto jak Bydgoszcz. Należy 
tę liczbę podnieść 'do 300 oraz typo
wać na te stanowiska ludzi uczciwych, 
politycznie pewnych i uświadomionych 
których nie skuszą „łapówki" speku
lantów przyłapanych na gorącym u- 
czynku.

W najbliższych dniach ukażą się
w sprzedaży nowe gatunki papierosów

Wytwórnie papierosów, obok stałe 
go zwiększania produkcji rozszerza
ją również asortyment wytwarza
nych Wyrobów tytoriibwych. W naj
bliższych dniach ukażą się w sprze
daży trzy nowe gatunki papierosów.

Będą to m. in. aromatyzowane pa
pierosy bezustnikowe „Mewa" o przy 
jemnym smaku i zapachu, w estety
cznym podwójnym opakowaniu po 
20-sztuk. Z zewnątrz papierosy te za
bezpieczone będą opakowaniem z ce
lofanu.

Papierosy „MDM", które ukażą się 
w tych dniach, produkowane z naj-

lepszych mieszanek tytoniowych, pa
kowane będą w pudełkach po 12 
sztuk.

Poza tym ukażą się na rynku pa
pierosy bezustnikowe „Żeglarz", któ
re w ub. miesiącu sprzedawane były 
wyłącznie w okręgach nadmorskich w 
czasie trwania „Dni Morza".

Z okazji Zlotu Młodych Przodow
ników — Budowniczych Polski Lu
dowej, sprzedawane dotychczas pa
pierosy „Sport" ukażą się w zmie
nionym okolicznościowym opakowa
niu.

PROGRAM RADIOWY ']
CZWARTEK, dni. 19 lipca

5,00 Początek audycji. 5,05 Wiadomości 
poranne. 5,10 Audycja dla wsi. 5,20 Koncert 
poranny. 5,58 SygnaJ czasu. 6,00 Gimnasty
ka poranna. 6,10 Kalendarz radiowy. 6,15 Pro 
gram lokalny dnia i komunikaty — Bdg. 8,20 
Pogadanka dla wsi pt. „Wcześnie wykony
wać podorywki" — Bdg. 6,30 Dziennik po
ranny. 6,50 Koncert rozrywkowy. 7.20 Mu
zyka rozrywkowa. 7,50 Stan pogody i pro
gram dnia. 7,55 Wiadomości poranne. 8.00 
Melodie operetkowe — Bdg. 8,30 Audycja 
dla obozów l kolonii letnich. 8,50 Przerwa. 
11,43 Sygnał staoji i zapowiedź speakera 
— Bdg. 11,45 „Głos mają kobiety".. 11,57 
Sygnał czasu 1 hejnał z wieży Mariackiej. 
12,04 Dziennik południowy 12,15 Muzyka 
rozrywkowa. 12,30 Audycja dla wsi. 12,45 
„Na swojska nutę". 13,20 Muzyka popular
na. 14,00 Dziennik południowy. 14,15 Utwo
ry skrzypcowe w wyk. B. Gimpla. 14,30 Kon 
cert orkiestry Rózgi. Łódzkiej PR. 15.10 Au
dycja litetacka. 15,30 Audycja dla świetlic

dziecięcych. 16,00 Fragmenty z oper Massa- 
gniego. 16.20 Bydg. dziennik radiowy. 16.35 
,,Od melodii do melodii" — Bdg. 17,00 Wia
domości popołudniowe. 17,15 Felieton Maria
na Turwida pt. „Jutro i wczoraj na wysta
wach bydgoskich" — Bdg. 17,25 „Polska 
pieśń solowa — śpiewa Andrzej Hiolski — 
Bdg. 18,00 Pieśni albańskie. 18,20 „Dla każ
dego coś miłego". 19,00 Utwory Henryka Wie 
niawskiego w rocznicę urodzin kompozytora 
w. wyk. Henryka Patlisa i Edwarda Statkie- 
wiczs — skrzypce, z towarzyszeniem ork. 
pod dyr. A. Rezlera — Bdg. 19,30 „Muzyka 
i aktualności". 20,00 Audycja słowno-muzy
czna pt. „Instrumenty muzyczne" w opr. .1. 
Waldorfa. 20,20 Muzyka operowa w wyk. 
orki. Rozgłośni Bydgoskiej — Bdg. 21.00 Dzień 
nik wieczorny. 21,30 Muzyka taneczna. 21,45 
Odpowiedzi „Fali 49". 21,55 Audycja litera
cka. 22.15 Kameralna muzyka polska. 22,45 
Muzyka taneczna. 23,00 Koncert symfoniczny. 
23,50 Ostatnie wiadomości. 24,00 Hymn i ko
niec audycji.

Z& aportu

Wpław przez Łabiszyn i Barcin"99
ZS Spójnia urządza w nadchodzą

cą niedzielę propagandowe zawody 
pływackie w Łabiszynie i w Barci
nie pn. „Wpław przez Łabiszyn i 
Barcin'1. Będą to zawody elimina
cyjne najlepszych pływaków tego 
zrzeszenia w Bydgoszczy przed wiel
kim wyścigiem „Gazety Pomor
skiej"' „Wpław przez Bydgoszcz".

Zawodnicy Spójni pilnie przygo
towują się do tej wielkiej imprezy. 
Chcą oni w tym roku odegrać daleko 
większą rolę, aniżeli w latach ubie
głych. Obok swych kolegów zrzesze 
niowych z Grudziądza młodzi pły
wacy bydgoscy będą na pewno groź 
nym przeciwnikiem dla pozostałych 
uczestników „Wpławu".

Wśród startujących zabraknie 
wprawdzie kilkakrotnej zwyciężczy

ni wyścigu — Aleksandry Mrozów- 
ny, która reprezentuje barwy ludo
wego sportu na igrzyskach olimpij
skich w Helsinkach. Startować na
tomiast będą w br. po raz pierwszy 
pływacy OWKS. Nieoficjalnie dowia 
dujemy się, że na czele licznej gru
py pływaków OWKS popłynie zna
ny — Stelmaszyk.

Tak więc tegoroczna impreza „Ga 
zety" jedna z największych imprez 
organizowanych w okresie' trwania 
Zlotu Młodych Przodowników — Bu 
downiczych Polski. Ludowej, będzie 
ponownie wspaniałym przeglądem 
rocznego dorobku pływactwa pomor 
skiego, dorobku w dziedzinie sportu 
uprawianego przez szerokie rzesze 
ludzi pracy i młodzieży.

Team A — Team B 6:0
Wczoraj.-rozegrano w Toruniu mecz tre

ningowy między reprezentacjami Pomó
rz* A i B.. Spotkanie zakończyło się zwy
cięstwem drużyny A w stosunku 6:0 (2:0). 
Bramki dla zwycięzców zdobyli: Wojcie
chowski 2 oraz Magryś. Manowski, Minz- 
dorf i Musial.

Ostateczny skład reprezentacyjny Po
morza na mecz z drużyna FAC Wiedeń 
ustalony zostanie w najbliższych dniach.

Jat.

Brawo kolejarze!
Pracownicy Warsztatów Elektro

technicznych PKP Bydgoszcz wyko
nali bezinteresownie jako dar dla no
wego stadionu Kolejarza — zegar me 
chaniczny.

Zegar wykonano z materiałów od
padkowych. Największym wkładem 
pracy poszczycić się mogą: Zegar
mistrz — Konrad Donderśki, bla
charz — Mieczysław Antowski oraz 
ślusarz — Karol Adamczyk.

I czy II liga?
(B) Niezwykle atrakcyjny czwór- 

mecz przygotowują miłośnikom piłki 
nożnej bydgoscy kolejarze. Chodzi 
mianowicie o pojedynek zespołów II 
ligi z Kolejarzami I ligi. Na nowym 
stadionie ujrzymy zawodników po
znańskiego, warszawskiego i toruń
skiego Kolejarza, którzy walczyć bę
dą o palmę pierwszeństwa.

Początek turnieju w sobotę o go
dzinie 16.30. Czwórmecz zainauguru
je spotkanie między Toruniem i Po
znaniem. Następnie ujrzymy gimna
styków Kolejarza z Przemyśla i drugi

mecz kolejarzy Bydgoszczy i Warsza
wy.

W niedzielę o godzinie 15 nastąpi 
uroczyste otwarcie stadionu. Spotka
nia piłkarskie rozpoczną się o godzi
nie 16. W czasie przerw wystąpią po
nownie gimnastycy z Przemyśla.

Na marginesie dodamy, że wszyst
kie drużyny zapowiedziały swój pyzy 
jazd w najsilniejszych składach. Tak 
więc w Bydgoszczy rn. in. znajdą się: 
Borucz. Wesołowski, Anioła, Czap- 
czyk, Słoma, Tarka, Rembecki, Mu- 
szała, Kobylański.

Komunikat WKKF
Sekcja Piłki. Nożnej WKKF . podaje do wia

domości. że bilety na mecz Pomorze — FAC 
nabywać można jedynie w przedsprzedaży w 
Kolekturze Loterii Państwowej „ORBIS" Al. 
1 Maja 14. W dniu meczu, t.i. w czwartek 17 
hm. bilety hpdzie można nabywać w sekre
tariacie Kolejarza ul. Dworcowa 89.

Kasy na stadionie nie będą czynne.

Zbieraj odpadki —
3 wagony makulatury to zaoszczędzony 1 ha lasu

Należy wciągnąć również do akcji 
kontrolnej Ligę Kobiet.

Dalsze punkty obrad — to sprawo
zdanie z działalności Komisji Handlu 
MRN oraz uchwalenie planu pracy 
MRN i Komisji MRN na drugie półro
cze 1952 r.

ROZWÓJ
HANDLU USPOŁECZNIONEGO
W drugim dniu obrad Miejskiej Ra 

dy Narodowej wygłoszone było spra 
wozdanie z całokształtu działalności 
MHD.

Sieć detaliczna MHD wzrosła w sto 
sunku do roku 1951 z 149 do 184 skle
pów.

W ramach planu rozwoju w. bieżą
cym roku MHD uruchomi dalszych 
5 sklepów na terenie miasta Bydgosz 
czy oraz 2 sklepy na peryferiach.

Z początkiem 1952 r. 78 proc, praco 
wników MIII) przystąpili? do współ-, 
zawodnictwa, później liczba ich wzro 
sła do 90,7 proc.

Zobowiązania podjęte przez nich 
zostały wykonane z nadwyżką.

Komitety opiekuńcze ma jące na ce 
lu sprawowanie kontroli społecznej 
nad działalnością placówek detalicz 
nych nie spełniają swej funkcji. W 
większości wypadków ograniczają 
się jedynie do pełnienia dyżurów.

Jak wynika ze sprawozdania Miej
ski Handel Detaliczny posiada poważ 
ne osiągnięcia, jednak dużo jest jesz
cze braków czekających na usunię
cie. Specjalną uwagę powinna dy
rekcja zwrócić na: prowadzenie 
wśród pracowników stałej i systema
tycznej pracy wychowawczo - poli
tycznej, zaostrzenie walki z manka
mi przez doprowadzenie księgo
wości na bieżąco, mobilizację załogi 
do przedterminowego wykonania 
planów, prowadzenie walki o obniż
kę kosztów własnych, dopilnowanie 
pracy komitetów opiekuńczych, by 
nawiązały ścisłą współpracę z perso 
nelem sklepów.

* * *
Z kolei przewodniczący Zarządu 

Miejskiego ZMP Edmund Busse wy
głosił referat o przebiegu przygoto
wań do Zlotu Młodych Przodowni
ków w Warszawie.

Akcję tę rozpoczęto na terenie byd 
goskim 5 kwietnia br. Dla agitacji 
wykorzystano zebrania w szkołach i 
w zakładach pracy oraz wszystkie 
masówki skupiające łącznie 17.351 
młodzieży. Brygady młodzieżowe pod 
jęły szereg cennych zobowiązań, któ 
re łącznie dadzą państwu 5 miłn. zł'. 
D> tej pory zostały one częściowo już 
zrealizowane na sumę 3.800 tys. zł. 
Miesiąc czerwiec był okresem wytę
żonej pracy i walki o prawo uczest
nictwa w Zlocie. W wyniku współ
zawodnictwa miasto Bydgoszcz re
prezentowane będzie w Warszawie 
p: „ez 960 delegatów.

Wolne wnioski i zapytania zakoń
czyły VII sesję MRN.

Wieczór rozrywkowy przy 
ul. Zygmunta Augusta 20
W czwartek, 10 lipca o godz. 18.30 

w świetlicy ZŻK ul. Zygmunta Augu 
sta 20 odbędzie się kolejny, ósmy 
czwartkowy wieczór rozrywkowy.

Wybieramy komitety blokowe
W czwartek, dnia 10 bm.:
Blok nr 226 — ul. Sieroca od ut 1 do 17 

I od nr 2 do 20, Zebranie wyborcze przy ul. 
Traugutta nr 5 — Dom Młodzieży o 18.

Blok nr 304 — ul. Jena Olszewskiego od 
nr 25 do końca t od nr 24 do końca. Zebra
nie wyborcze przy ul. Jana Olszewskiego 
nr 20 — szkoła o 18.

Blok nr 367 — ul. Lubelska od nr 11 do 19 
i od nr 18 — 28 Zebranie wyborcze przy ul. 
Lubelskiej ńr 13 o 18.30

Blok nr 371 — ul. Różana cała. Zebranie 
wyborcze przy ul. Nakielskiej — szkoła wej
ścia od ul. Dolina o 19.

Komunikat
WIECZOROWA SZKOŁA INŻY

NIERSKA w Bydgoszczy zawiada
mia, że kandydaci dopuszczeni do e- 
gzaminów ustnych na I rok studiów 
Wydziału Mechanicznego i Chemicz
nego winni zgłosić się w dniu 12. 7. 
52 r. o godz. 17 w auli Technikum 
Chemicznego w Bydgsozczy ul. Sw. 
Trójcy nr 37 w celu wzięcia udziału 
w zebraniu informacyjnym.- Równo
cześnie zawiadamia się, że kurs 
przedegzaminacyjny rozpocznie się 
tamże w dniu 14. 7. 1952 r.
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Uwaga pływacy Spójni

IW związku z dojazdem na zawody propa
gandowe do Łabiszyna 1 Barcina zbiórka 
wszystkich pływaków dzisiaj 10 bm. na pły 
walni przy--ul, -Żeglarskiej o godz, 17.30.

E-3-12150
Ręczono czcionkami Drukarni 

RSW „Prasa1' — Bydgosz.cz 
(ozm, 15/115,5, rodzaj druk mat, Łlaaa 

gramatura 50 g.

'(B) Społeczeństwo nasze jeszcze cią 
gle nie docenia roli jaką odgrywają 
odpadki użytkowe dla naszego przemy
słu.
, Jeszcze ciągle zapełniają nasze szafy 
i szuflady wszelkiego rodzaju niepo
trzebne już w gospodarstwie domowym 
szmaty, ścinki krawieckie,, stare ga
zety, podarte .książki,- pudełka po pa
pierosach itp. Zawadzają one w. domu 
i szpecą mieszkanie.

Na strychach, w piwnicach w róż
nych zakamarkach i na podwórkach 
znajduje się jeszcze wiele takich bez
użytecznych przedmiotów.

Poniewierają się one wszędzie i w 
końcu wyrzuca się i pali.

Można by śmiało stwierdzić, że zło
to i dewizy leżą na podwórkach i w 
śmietnikach i że miliony złotych mar
nuje się przez nieświadomość wzgl. 
lekkomyślność ludzką.

A przecież wiele celulozy potrzebnej

do fabrykacji papieru sprowadza się 
z zagranicy. Szmaty i odpadki kosztem 
wielu milionów trzeba importować z in 
nvc.h krajów.

Ze starych gazet i niepotrzebnych 
gałganków powstałe papier, ze skraw 
ków materiałów wełnianych nowa 
przędza, z kości klej, nawozy sztuczne 
i smary.

Musimy wreszcie zrozumieć, że każ
dy kilogram papieru, że każda stara 
zniszczona książka oddana do zbiorni
cy to nowa książka dla uczącej się 
młodzieży i dla naszych bibliotek; A 
cżyż nie wystarczy taki przykład, że 
3 wagony makulatury to oszczędzony 
jeden ha lasu?

Chodzi po prostu o to, żeby społe
czeństwo zmieniło panujące • zwyczaje 
i zamiast jak dotychczas, gromadzić 
zbyteczne w gospodarstwie odpadki z 
zamiarem wyrzucenia ich na śmietnik, 
gromadziło je z zamiarem przekazania 
najbliższej zbiornicy.

Przed nowym rokiem szkolnym 1952-53
Jeszcze przed zakończeniem roku 

szkolnego 1951/52 „Dom Książki" i 
Centrala Rolnicza Spółdzielni rozpro 
wadzała podręczniki szkolne do punk
tów sprzedaży. Głównym założeniem 
akcji podręcznikowej jest całkowi
cie wolna, bezpośrednia tak indywi
dualna jak i zbiorowa sprzedaż pod
ręczników przez księgarnie „Domu 
Książki" i Gminne Spółdzielnie Samo 
pomocy Chłopskiej, która rozpocznie 
się już od 15 sierpnia br. Przydziela
nie bowiem poszczególnych szkół do 
określonych punktów sprzedaży — 
jak było w roku ubiegłym — nie zda
ło egzaminu.

Od 1 lipca magazyny hurtowe „Do
mu Książki" rozpoczęły wysyłkę 
podręcaników do księgarń i Gmin
nych Spółdzielni.

Na nowy rok szkolny Państwowe 
Zakłady Wydawnictw Szkolnych wy 
dały ponad 17,5 miliona egzempla
rzy podręczników. Po doliczeniu do 
tej liczby około 12 milionów książek 
szkolnych, pochodzących z szeroko za 
krojonej akcji oszczędzania podręcz
ników w szkołach oraz około 7 milio
nów egzemplarzy znajdujących się w 
księgarniach od roku ubiegłego, uzy
skujemy liczbę około 37 milionów 
podręczników szkolnych.

Spis podręczników dla szkół ogól
nokształcących do jedenastej klasy 
włącznie, obejmuje ponad 200 pozycji 
i jest już,rozesłany do wsz5rslkich

księgarń, Gminnych Spółdzielni i 
szkół. Jest on wydrukowany na spe- 
cjaThych blankietach nazwanych „Za 
mówieniem szkolnym" w dwu czę
ściach: Wzór nr 1 obejmuje wykaz 
podręczników od 1 do 7 klasy, wzór 
nr 2 od 8 do 11. Wykazy te zawierają 
dokładne objaśnienia o sposobie za
mawiania i ułatwiają nauczycielom 
wybór podręczników.

Młodzież szkolna może spokojnie 
wypoczywać na wczasach, koloniach 
i obozach przedzlotowych — podręcz 
niki szkolne płyną do punktów sprze
daży. Książek w tym roku nie za
braknie.

Zebranie
Bydgoskiego Towarzystwa 

Lekarskiego
Dzisiaj o godzinie 19 w świetli

cy Szpitala Wojewódzkiego na Bie 
ławkach odbędzie się posiedzenie 
Bydgoskiego Towarzystwa Lekar 
skiego.

Referat pt. „Nauka Lepieszyń- 
skiej o powstawaniu elementów 
komórkowych z substancji żywej 
niekomórkowej", wygłosi prof. dr 
Kurkiewicz z Poznania.

Zarząd BTŁ uprzejmie prosi Ko 
lęgów o liczne i punktualne przy
bycie.

Jednocześnie zawiadamiamy, że 
biblioteka lekarska ze względu na 
okres urlopowy będzie nieczynna 
od 15. 7. — 15. 8. br.

Co ? - Gdzie ? - Kiedy ?
KINA

POMORZANIN — „Akcje 
„B”. (16, 18 1 20).

POLONIA — .4ia«let” (go
dzina 16 i 19).

WOLNOŚĆ — „Zalega” (g. 
14,45 do 21).

GRYF — „Dzieci ulicy” (g. 
17 i 19).

ORZEŁ — „Małżeństwo ak
torki** (g. 17 l 19).

BAŁTYK — „Szalony lotnik” 
(g. 17 i 19).

MIR — „Bohaterowie Man
dżurii”.

ROZMAITOŚCI Przegląd spor 
towy 2/52, Węgiel. Kręcimy 
film w górach.

OGRODOWB BAGATELA - 
,,Za ceną życia*’ (o zmro
ku).

wystawy
Materna im. U Wyczółkow

skiego — otwarta codziennie od 
godz. MS. w Środy l piątki od 
godi. 19 do 19.

TEATR
MMI POMORSKIEJ 

nieczynny.

TEATR MŁODEGO WIDZA 
— przerwa letnia.

POMORSKI DOM SZTUK)
Wystawa ku czci Alojzego 

Jkaske

DYŻURY NOCNB
I NIEDZIELNE

APTEK SPOŁECZNYCH 
M BYDGOSZCZY

Od soboty, dnia 5 bm godz. 
22 do soboty. dnis 12 bm. 
godz. 8 rano dyżur nocny dla 
rejonu śródmieście i Bielawy

—pełnić będziei
Apteka Społeczna nT 39, AL 

1 Maja nr 5 — tel. 23-46. Dla 
re-jonu Wilczak, Okolę, Czyż- 
kówko oraz pozostałych przed 
mieść stały dyżur nocny peł
nić będzie:

Apteka Społeczna nr J2 ul. 
Grunwaldzka nr 37 — tel. 
34-31. Zaznacza się, Że dyżur 
nocny trwa od godz. 22—8 ra
no.

Komunikaty KUPNO |jf

Prezydium WRN podaje do wiadomości, że w 
związku z remontem drogi państwowej BYD
GOSZCZ—-INOWROCŁAW, w/w droga zamknię
ta będzie od 8. VII. do 9. VIII. br. Objazdy ruchu 
dalekobieżnego ustala się następująco: Byd
goszcz — Nowawięs Wielka — Gniewkowice — 
— Rojewo — Inowrocław. (982k

W sprawie skarg i zażaleń z działalności pla
cówek handlowych przyjmuje interesantów dy
rektor Centrali Odzieżowej Biura Wojewódzkie
go w Bydgoszczy w środy od godz. 17,00—18/50 
ul. Sienkiewicza 17 m. 1, w razie święta ustawo
wego w dniu następnym. (978K

Poszukiwania pracowników
PALACZA, ROBOTNIKÓW niewykwalifiko

wanych płatnych akordowo i godzinowo zatru
dnią natychmiast Bydgoskie Okręgowe Zakłady 
Młynarskie Zespół Młynów w Bydgoszczy, Gen. 
Stalina 113. (981K

10 PRACOWNIKÓW fizycznych do transpor
tu i piekarń oraz DWÓCH ŚLUSARZY zatru
dnią od zaraz Bydgoskie Zakłady Piekarskie w 
Bydgoszczy. Zgłoszenia: sekcja personalna Al. 
1 Maja 9 w podwórzu. (972K

KIEROWNIKA TECHNICZNEGO (z-cę dyrek
tora) starszego REFERENTA zaopatrzenia w 
młodym wieku oraz STRÓŻA nocnego zatrudni 
od zaraz Fabryka Kosmetyków „Halina" w Byd
goszczy. ul. Zduny 14/16 telefon 13-79.

(977K 

St. księgowych i księgowych 
PRACOWNIKÓW (czki) fizycznych 

WOŹNICÓW
intrudnl od zaraz

Dyrekcja Spożywcza MHD
Bydgoszez, Śniadeckich 2 (983K

KUPIĘ maszynkę da mielenia 
kości na mączkę. Oferty: Łódź, 
Biuro Ogłoszeń, ul. Piotrkow
ska 104a pod „Maszynka**. 
__________________ (985K

ZGUBY ||

ZGUBIONO legitymację PKP 
na nazwisko Olszewska Jadwi
ga, Bydgoszcz. (2507G

ZGUBIONO przepustkę stałą 
wystawioną przez ZWS T. VIII 
Królik Witold, Bydgoszcz, 

(2708G

W DNIU 7. VII. 52 r. zgubio
no tabliczkę do motocykla mar 
ki SHL EN 4086 typ 125 na s> 
sie Tuchola — Pruszcz Bagie- 
nica. (2723P

ZGUBIONO kartę meldunkową 
F/XIX/23674. Zawicka Janina 
Mleczówka, wydana gmina O- 
kolno. (2721P

|| RÓŻNE

W Urzędzie Pocztowym, Stali
na 1 pozostawiono portfel .z do
kumentami, gotówką: legityma 
cję służbową, przepustkę^ legi
tymację zw. za w., pożyczkę 
subsk. na 630 zł., bilet auto
busowy Łęgnowo. Uczciwego 
znalazcę proszę o zwrot tylko 
dokumentów Bartosewicz Hen
ryk, Bydgoszcz, Al. 1 Maja 
18/1. (2709G

CZYTAJCIE
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Bydgosz.cz

